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PROTOKÓŁ NR XLII/2018 

XLII sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

26 lutego 2018 roku, godz.11°° 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XLII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XLII zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji 

obecnych jest 24 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Część osób, z powodów chorobowych i innych, jest dzisiaj nieobecnych. 

Jednocześnie informuję, że protokoły z XL i XLI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego zostały 

umieszczone na serwerze dla radnych oraz na stronie BIP Urzędu Marszałkowskiego,  

a podczas dzisiejszej sesji wyłożone są też na stoliku Biura Sejmiku. Protokoły przyjmiemy w końcowej 

części. Przypominam również, że zgodnie ze Statutem Województwa Lubuskiego mówca może zabrać 

głos w dyskusji w tej samej sprawie dwa razy, a czas wystąpienia nie powinien przekroczyć 5 minut. 

Prosiłbym jednak o przestrzeganie tych reguł. Nie jestem tutaj szczególnie rygorystyczny, ale starajmy 

się o jakąś względną dyscyplinę. Nasz system do głosowania został zaktualizowany i na dzisiejszej sesji 

po upływie 5 minut pojawi się sygnał dźwiękowy sygnalizujący konieczność zakończenia wypowiedzi. 

Na drugie zabranie głosu w tej samej sprawie przewidziano 3 minuty i również przekroczenie tego 
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czasu będzie sygnalizowane dźwiękiem. W szkole są dźwięki, lekcje mają swoje ograniczenia, 

wypowiedzi mają swoje ograniczenia, w Sejmie są ograniczenia, w Senacie są ograniczenia więc  

i myślę, że to też nas zdyscyplinuje. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zgodnie z porządkiem, przystępujemy do uchwalenia porządku XLII sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Panie i Panowie otrzymali zaproszenie na sesję wraz z porządkiem. 

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o następujące 

punkty: 

 Punkt 17a – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Czerwieńsk prowadzenia części 

zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie przebudowy dróg wojewódzkich  

nr 279 i 280, polegającej na budowie ścieżki rowerowej w ramach inwestycji pn. „Budowa 

infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru funkcjonalnego Zielona Góra” wraz  

z zimowym i letnim utrzymaniem ww. ścieżki rowerowej wybudowanej w ramach inwestycji  

pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru funkcjonalnego Zielona 

Góra” – druk nr 651/18. 

 Punkt 17b – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Drezdenko prowadzenia części 

zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego 

utrzymania czystości i zieleni w pasie dróg wojewódzkich nr 160 i 164 na terenie miasta 

Drezdenka – druk nr 652/18. 

 Punkt 22a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego  

w roku 2018 pomocy finansowej dla Powiatu Słubickiego na dofinansowanie budowy sali 

sportowej przy Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa Herberta w Słubicach – druk nr 650/18. 

 

Ponadto wpłynęły również drugie wersje projektów uchwał w sprawie: 
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 zmiany uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk  

nr 647/18, 

 dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 648/18, 

 dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata  

2018-2029 – druk nr 649/18. 

Wszystkie materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze 

dla radnych. Czy Państwo mają jakieś uwagi dotyczące proponowanego porządku obrad? Jeśli nie, 

poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a – Podjęcie uchwały 

w sprawie powierzenia Gminie Czerwieńsk prowadzenia części zadania publicznego Województwa 

Lubuskiego w zakresie przebudowy dróg wojewódzkich nr 279 i 280, polegającej na budowie ścieżki 

rowerowej w ramach inwestycji pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru 

funkcjonalnego Zielona Góra” wraz z zimowym i letnim utrzymaniem ww. ścieżki rowerowej 

wybudowanej w ramach inwestycji pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru 

funkcjonalnego Zielona Góra” – druk nr 651/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem 

porządku obrad o punkt 17a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik o ten punkt rozszerzył porządek dzisiejszej sesji. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17b – Podjęcie uchwały 

w sprawie powierzenia Gminie Drezdenko prowadzenia części zadania publicznego Województwa 

Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania czystości i zieleni w pasie dróg 

wojewódzkich nr 160 i 164 na terenie miasta Drezdenka – druk nr 652/18. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 17b, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17b. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 22a – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 pomocy finansowej dla Powiatu 

Słubickiego na dofinansowanie budowy sali sportowej przy Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa 

Herberta w Słubicach – druk nr 650/18. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad 

o punkt 22a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 

18 głosów za, 1 głos przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik rozszerzył porządek obrad dzisiejszej sesji  o punkt 22a. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek dzisiejszego Sejmiku został przyjęty. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Informacja na temat zmian w Kodeksie Wyborczym. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

uprzejmie proszę o zabranie głosu Pana Stanisława Blonkowskiego – Dyrektora Delegatury Krajowego 

Biura Wyborczego w Zielonej Górze. Po tym przedstawieniu Państwo Radni będą mogli do Pana 

Dyrektora skierować pytania i w jakiś sposób będziemy tutaj układali listę tych pytań. Bardzo proszę 

Panie Dyrektorze, oddaję Panu głos. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Dziękuję serdecznie Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, tych zmian jest sporo. Chciałbym 

ograniczyć je do najistotniejszych, które będą dotykały właściwie nas jako obywateli, czyli wszystkich  
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Państwa. Przede wszystkim w Kodeksie Wyborczym, który został zmieniony – 31 stycznia weszły  

te przepisy w życie – przedłużono kadencje wszystkich rad do 5 lat, a więc od wyborów 2018 roku 

będzie to pięcioletnia kadencja. Proszę Państwa, z kolei jeśli chodzi o następną zmianę taką istotną,  

to po dwóch kadencjach, trzecią kadencję nie będzie mógła startować ta sama osoba na wójta, 

burmistrza czy prezydenta. A zatem ten przepis de facto wejdzie w życie po 10 latach, czyli po dwóch 

kadencjach, czyli od 2028 roku. Zniesiono również kwestię dotyczącą głosowania w ciągu dwóch dni. 

Określono to jako 1 dzień, a więc dzień wolny od pracy. Nie dotyczy to, proszę Państwa, referendum 

ogólnokrajowego, ponieważ referendum ogólnokrajowe nie jest wpisane w Kodeksie Wyborczym jako 

przepis tutaj szczególny, po prostu jest odrębna ustawa. Być może też on ulegnie po pewnym czasie 

zmianie. Kolejna sprawa to jest kwestia zmiany definicji znaku „X”. Zgodnie z nową definicją będą  

to co najmniej dwie przecinające się linie w obrębie kratki. Ba, rozszerzono również jakby interpretację 

dotyczącą ważności głosu. W tym momencie głos będzie ważny mimo tego, że np. na karcie  

do głosowania, oprócz znaku tego „X”, będzie w kratkach na przykład kropeczka, zamazane kratki – 

głos będzie ważny. Ważny będzie po prostu dla komisji ten znak „X”. Jak będzie trzy „X”, będzie głos 

nieważny, bo to w zależności od wyborów, to też możemy wtedy powiedzieć o szczegółach,  

ale to będzie bardzo, bardzo długa dyskusja, proszę Państwa. Ja chciałbym tylko zasygnalizować 

sprawy dotyczące tego działania. Po prostu kreślimy jeden znak „X”, także to tak a propos. Kolejna 

zmiana dotyczy podziału na okręgi i obwody głosowania. Zmiana polega na tym, że po raz ostatni rady 

gmin do tych wyborów w 2018 roku, dokonają podziału na okręgi wyborcze i podziału na obwody 

głosowania. Potem, od 1 stycznia, kompetencje te przejmuje Komisarz Wyborczy. Kolejna zmiana  

to jest rozszerzenie liczby mieszkańców przypadającej na obwód głosowania. Do tej pory było to od 500 

do 3 000 tys., teraz przesunięto tą granicę do 4 000 tys. mieszkańców. Możliwość głosowania 

korespondencyjnego, która taka była, ograniczono właściwie tylko i wyłącznie do osób 

niepełnosprawnych, mających określoną grupę niepełnosprawności i te osoby będą mogły głosować 

korespondencyjnie, po wcześniejszym zawiadomieniu komisarza właściwego wyborczego, który 

powiadomi potem urzędnika w danej gminie. Kolejną taką zmianą to jest przeprowadzenie transmisji 

podczas głosowania w każdym lokalu wyborczym. Ta transmisja będzie przebiegała on-line, pod 

warunkiem, że warunki techniczne pozwolą. Gdyby się okazało, że nie ma takiej możliwości, wówczas 

jest to nagrywane i te dokumenty z nagrania są dokumentami wyborczymi i są przechowane przez 

Komisję Wyborczą i potem przekazane do tego urzędnika wyborczego. Wprowadzono, proszę Państwa, 

jeśli chodzi o Komisje Wyborcze, to Komisje Wyborcze będą w składach dziewięcioosobowych, 

zarówno komisje terytorialne, jak i też komisje obwodowe. Jeśli chodzi o komisje terytorialne, to prawo 

do zgłaszania przedstawicieli do komisji terytorialnych mają te komitety wyborcze partii politycznych  
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i koalicji partii politycznych, które w poprzednich wyborach mają swoich radnych w Sejmikach. A więc 

tutaj zagwarantowanych jest jakby 6 takich miejsc. Te pozostałe 3 miejsca są dla pozostałych 

Komitetów Wyborczych, które będą zgłaszały swoich kandydatów i będą mogły uczestniczyć też  

w desygnowaniu tych przedstawicieli do komisji terytorialnej. Gdyby się okazało, że tych komisji  

z nadania tego ustawowego jest mniej, to wiadomo wtedy więcej będzie do tych komitetów, które 

utworzą się na wybory, a nie będą partiami, czy koalicjami partii politycznych. To jeśli chodzi o komisje 

terytorialne, a więc komisje gminne, powiatowe i wojewódzką komisję wyborczą. Jeśli chodzi o komisje 

obwodowe, to tu nastąpiła dość duża zmiana, ze względu na to, że wprowadzono dwie komisje: 

pierwsza komisja to jest komisja do spraw przeprowadzenia głosowania. Ona będzie od godziny 7:00 

do godziny 21:00 pracowała, a potem przychodzi o 21:00 komisja do spraw ustalenia wyników 

głosowania i ona będzie pracowała do zakończenia, do wywieszenia protokołu głosowania w tymże 

obwodzie. Te Komisje Wyborcze, Szanowni Państwo, będą wywieszały wyniki niezwłocznie po swojej 

pracy w tym lokalu wyborczym. Mężowie zaufania – jest nowy rozdział dotyczący mężów zaufania. 

Mężowie zaufania będą teraz mogli od komisji obwodowej aż do Państwowej Komisji Wyborczej być  

w trakcie wszystkich procedur wyborczych – tam zasiadać. Każdy Komitet Wyborczy ma prawo zgłosić 

po 1 mężu zaufania do każdej z tych rodzajów Komisji Wyborczych. Dodatkowym elementem 

obserwacji wyborów jest stworzenie możliwości dla fundacji i stowarzyszeń działających w Polsce, 

zarejestrowanych w Polsce, które w celach startowych mają troskę o demokrację i o prawa 

obywatelskie, i oni będą mogli również desygnować do każdej, do każdej zaznaczam komisji -  

i terytorialnej  jak i obwodowej - po 1 osobie, jako obserwatora. Różnica pomiędzy obserwatorem  

a mężem zaufania polega na tym, że mąż zaufania ma prawo wnieść do protokołu swoje uwagi 

dotyczące przebiegu głosowania lub nieprawidłowości, natomiast obserwator jest obserwatorem – nie 

wkłada bezpośrednio do protokołu, ale może to sobie potem przekazać dalej do wyższej instancji. Jeśli 

chodzi, proszę Państwa, o Państwową Komisję Wyborczą, to ten skład obecny funkcjonuje do wyborów 

do Sejmu 2019 roku, do przeprowadzenia wyborów. Dopiero później ulega on zmianie. Zmiana polega 

na tym, że dwóch sędziów będzie wybieranych jako: jeden przedstawiciel Trybunału Konstytucyjnego, 

jeden Naczelnego Sądu Administracyjnego. I oni są wybierani na kadencję 9-letnią. Pozostali 

członkowie komisji tej państwowej, będą wybierani przez Sejm na okres 4 lat i oni będą mogli 

rekrutować się, czy posiadać kwalifikacje do zajmowania stanowiska sędziego: mieć co najmniej 3-letni 

staż pracy jako prokurator, adwokat, radca prawny albo być profesorem lub doktorem habilitowanym 

nauk prawnych. Tak to wygląda jeśli chodzi o konstrukcję Państwowej Komisji Wyborczej. Szef 

Krajowego Biura Wyborczego został, jak Państwo wiecie, już wybrany. Też jest zmiana – jest na okres  

7 lat ta osoba wybrana spośród przedstawionych przez Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji. 
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Jest aktualnie Pani Magdalena Pietrzak. Ona będzie pełniła swoją funkcję od 3 marca. Komisarze 

wyborczy – zmiana dotyczy ilości komisarzy wyborczych, jakby z zakresu działania co do obszaru. Jest 

stu komisarzy wyborczych, a więc tyle będzie ile jest okręgów do Senatu. W naszym województwie jest 

komisarz wyborczy w Gorzowie Wielkopolskim i dwóch komisarzy: komisarz wyborczy w Zielonej 

Górze, który - nr 1 z taką jedyneczką - to będzie na obszar powiatu: świebodziński, zielonogórski, 

krośnieński, miasto na prawach powiatu. I drugi komisarz wyborczy nr 2, to mam tutaj na myśli powiaty 

pozostałe, czyli wschowski powiat, powiat nowosolski, żagański i żarski. Kolejna zmiana istotna to jest 

stworzenie tzw. Korpusu Urzędników Wyborczych. Urzędnikami Wyborczymi mogą być osoby 

zatrudnione w administracji rządowej, samorządowej lub w jednostkach im podległych  

lub nadzorowanych. Posiadać powinny wykształcenie wyższe. Warunek, jaki muszą spełniać, to jest 

taki, że nie mogą pracować i mieszkać w tej gminie, gdzie złożyli swój akces do wypełniania funkcji tego 

urzędnika wyborczego. Tutaj jest pewien wyjątek: miasta na prawach powiatu nie obowiązuje kryterium 

zamieszkania, natomiast zatrudnienia tak. A zatem dotychczasowi sekretarze gmin, którzy byli 

urzędnikami wyborczymi, przestają funkcjonować w momencie, kiedy ta ustawa weszła w życie.  

A zatem jest to nowa funkcja. Będzie się tworzył taki w kraju Korpus Urzędników Wyborczych. Tych 

urzędników wyborczych powołuje szef Krajowego Biura Wyborczego na okres, zaznaczam, 6 lat.  

A więc: komisarze 5-letni okres funkcjonowania, urzędnicy wyborczy 6-letni okres funkcjonowania.  

I rzecz istotna, proszę Państwa, w kampanii wyborczej: dotychczasowe przepisy zabraniały tego, dzisiaj 

kampanię wyborczą każdy obywatel może prowadzić na rzecz danego komitetu wyborczego, bez zgody 

pełnomocnika, za wyjątkiem zbierania podpisów. Zbieranie podpisów pod listami kandydatów  

na radnych, na wójta, itd. – tutaj te podpisy to zgoda musi być tegoż pełnomocnika jakby przekazana. 

Usunięcie plakatów wyborczych, to już jakby koniec tej kampanii wyborczej, proszę Państwa, też 

zmiana jest dotycząca tego, iż w okresie 30 dni po wyborach te plakaty znikają, za wyjątkiem za zgodą 

właścicieli prywatnych, gdzie właściciel prywatny może po prostu nie wyrazić zgody na to albo też 

wyrazić zgodę, że one będą dłuższy okres sobie tam te plakaty wisiały. Także tutaj nie ma  takiej 

przesłanki jak była do tej pory, że wszystko znika po 30 dniach, za pomocą urzędów gmin, czy miast 

itd., itd. Dodatkowo chcę Państwu jeszcze wyjaśnić taką istotną rzecz, że po wyborach, a więc  

po okresie, po protestach wyborczych, całą dokumentację, która zostaje zdeponowana najpierw  

w urzędach gmin, urzędnicy wyborczy przekazują do Archiwów Państwowych na przechowanie  

na okres 5 lat. Dotyczy to również kart do głosowania i wszystkich innych dokumentów, a więc karty 

wykorzystane, niewykorzystane, cała dokumentacja. Duża to jest dokumentacja muszę Państwu 

powiedzieć, porównując na przykład w ostatnich wyborach samorządowych to było to prawie 36 ton, 

jeśli chodzi o południową część województwa, czyli mówię o 53 gminach. Ale to już jest problem 
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Archiwów Państwowych, niech się tym imają. Jeśli chodzi o poparcie, tu nie uległo zmianie, a więc  

25 podpisów poparcia jeśli chodzi o gminy, 150 miasta na prawach powiatu, 200 w powiatach i 300  

do Sejmiku. Jeśli chodzi, proszę Państwa, o konstrukcję list to jest też istotna zmiana, mianowicie taka, 

iż każdy Komitet Wyborczy będzie mógł złożyć tyle kandydatów, ile jest w danym okręgu plus 2, np. jeśli 

okręg jest 5-cio mandatowy, to maksymalnie Komitet Wyborczy może zgłosić siedmiu kandydatów. Jeśli 

to jest okręg w powiatach np. 3 mandatowy, to jest 3+2, czyli 5 osób. Do tej pory była dwukrotność 

liczby mandatów, dzisiaj jest to ilość mandatów w danym okręgu plus 2. I na końcu chcę tylko Państwu 

powiedzieć, że też jest definicja jakby lokalu wyborczego, iż w jednym lokalu wyborczym, czyli w jednym 

pomieszczeniu jest tylko jeden lokal wyborczy, by uniknąć sytuacji takiej, że jest sala gimnastyczna, czy 

sala kolumnowa podzielona na dwa jakąś kotarą i tutaj są dwa lokale wyborcze. To nie będzie już 

możliwe do przeprowadzenia. Jeśli chodzi, proszę Państwa, o sprawy dotyczące na koniec okręgów 

wyborczych, to w Sejmiku nie ma żadnych zmian. Mimo tego, że nieznacznie spadła liczba 

mieszkańców, nie spowodowało to perturbacji w podziale mandatów. Jest tylko sytuacja zmiany  

w dwóch powiatach: w powiecie żagańskim i w powiecie zielonogórskim. W powiecie żagańskim  

ze względu na to, że liczba mieszkańców w tych gminach dość radyklanie spadała od kilkunastu lat  

i jest tych radnych, będzie teraz w powiecie nie 21 a 19. Natomiast w przypadku Zielonej Góry, 

wiadomo, Gmina Zielona Góra została połączona z miastem, a zatem też jest zmiana z 21  

na 19 mandatów. I na koniec, proszę Państwa przepis, który de facto mówi kiedy te wybory będą mogły 

być zarządzone w tym roku. Otóż wybory samorządowe zarządza Prezes Rady Ministrów nie wcześniej 

niż 4 miesiące i nie później niż na 3 miesiące przed upływem kadencji, a datę wyznacza na dzień wolny 

od pracy, przypadający nie wcześniej niż 30 dni i nie później niż 7 dni przed upływem kadencji rad. 

Czyli, przekładając to na kalendarz wynika, że między 17 października a 9 listopada powinny się odbyć 

wybory. Wchodzą trzy niedziele: 21 i 28 października, i 4 listopada. By te terminy były zachowane,  

to Prezes Rady Ministrów musi zarządzić te wybory w przedziale między 16 lipca a 16 sierpnia tego 

roku, a kadencja upływa jak Państwo wiecie 16 listopada 2018 roku. To tak w telegraficznym skrócie 

chciałem Państwu przedłożyć te najistotniejsze zmiany, jakie zaszły w Kodeksie Wyborczym. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, za chwilę poproszę – już jest pierwsze zgłoszenie Pani Radna Chinalska.  

Ja jeszcze dla uporządkowania przypomnę, że naszą kadencję zwieńczymy sesją Sejmiku 9 listopada, 

czyli to już będzie po wyborach, a jednocześnie przed ważnym dniem, czy najważniejszym  
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w roku, jakim jest 100-lecie Niepodległości. Bardzo proszę o pytania. Pierwsze pytanie Pani Radna 

Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Chciałam się zapytać, czy mąż zaufania będzie 

mógł uczestniczyć też w komisji liczącej głosy w nocy? Czy tylko po prostu w tej pierwszej komisji 

dziennej? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Szanowni Państwo, mąż zaufania przebywa od samego początku aż do zakończenia, łącznie  

z wywieszeniem protokołu, a więc przebywa również w tej drugiej komisji. Tutaj to tylko komisja się 

zmienia o tej 21 z przekazaniem, natomiast mąż zaufania – oczywiście jeśli będzie chciał, bo to nie jest 

przymus, ale siedzi nawet do tego momentu, kiedy będzie transportowany protokół do komisji wyższego 

szczebla, czyli np. do komisji gminnej, prawda, czyli razem może uczestniczyć też, nie wiem jak, ale 

może. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dobrze, dziękuję bardzo. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Proszę bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja mam takie pytanie, 

bo pojawia się nowa kategoria tych urzędników wyborczych, którzy będą powoływani jak słyszę na 6 lat, 

tak, bo na ten temat różne  są głosy, co do sposobu ich wynagradzania. Czy to będą wolontariusze, czy 

to będą ludzie zatrudnieni za jakieś środki i za jakie środki oni będą zatrudnieni? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Ustawodawca przewidział 2,5 takiego mnożnika, czyli to wychodzi w granicach 4.477,00 zł, ale to jest 

teoria. Dlaczego mówię teoria? Dlatego, że jest napisane: „proporcjonalnie do wykonywanego czasu”.  

A zatem ten urzędnik wyborczy w gminie będzie musiał przedłożyć jakiś harmonogram ile godzin  

on pracował w danym dniu, potem w ciągu miesiąca i to wszystko będzie przeliczane. Nie ma jeszcze 

uchwały dotyczącej jakby generalnych zasad wynagradzania w sensie formalnym. Bo są sytuacje 

bardzo szczególne. To są osoby, które będą pracować w administracji rządowej i samorządowej, tak jak 

wspomniałem. Urzędnika wyborczego „uruchamia się” - w cudzysłowie oczywiście – od momentu 
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zarządzenia wyborów, aż do zakończenia protestów wyborczych, a więc de facto on nie będzie u siebie 

pracował w tym czasie, nie będzie pobierał dwóch wynagrodzeń, to na pewno. Będzie to jakiś 

przelicznik, musimy poczekać na szczegóły. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ilu mniej więcej 

urzędników będzie w województwie lubuskim? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Jeśli 

chodzi o nasze województwo to w delegaturze w Gorzowie będzie 67 takich osób, powołanych na ten 

czas w 53 gminach. W pozostałych 123, razem 190 urzędników w gminach. Powiem dlaczego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, tylko 

zapytam: oni są powoływani na 6 lat, ale jednocześnie są w sposób ciągły oddelegowani na czas… 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Nie, nie ,nie. Oni są oddelegowani w momencie kiedy się uruchamia wybory. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, tak, ja wiem,  

ale oni są do czasu jak gdyby zakończenia wszelkich protestów w danym… 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Na dane wybory. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na dane wybory, tak. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Czyli 

jak jest np. od sierpnia by były zarządzone, czyli dwa miesiące trzeba liczyć, co najmniej 2,5 miesiąca, 

czyli do końca grudnia de facto by pracowali. Oczywiście za proporcjonalne wynagrodzenie, które 

musimy sobie wyliczyć. Państwowa Komisja określi warunki i zasady. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czyli to około  

5 000,00 tys. zł. 
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Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

4.400,00. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, czyli to jest 

informacja rozumiem już w tej chwili podana i urzędnicy już się mogą zgłaszać. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Tak, 

zgłaszać się do odpowiednich dyrektorów delegatur, w Gorzowie do 15 marca, a w Zielonej Górze  

do 13, bo my wcześniej wywiesiliśmy informację o tym zgłoszeniu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bo mnie pytano, czyli 

formalnie do Pana Dyrektora można się zgłaszać. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Dokładnie. Wniosek, do tego wniosku trzeba dołączyć kopię posiadanego wykształcenia wyższego,  

bo to jest warunek, potwierdzony za zgodność z oryginałem przez np. pracodawcę. A więc muszą być 

to osoby zatrudnione. Dzisiaj miałem telefon – emeryt się zgłosił, ale ZUS nie jest pracodawcą, w tym 

znaczeniu oczywiście. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, Pan Radny Zbigniew Kołodziej, a potem Radny Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Ja mam jedno pytanie, czy dalej obowiązuje 

parytet jeśli chodzi o osoby i jak to wygląda? Czy 30%? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Tak 

jest, parytet obowiązuje nadal. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: I on jest 30%, tak? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Tak. 

Parytet zostaje zachowany. Tak samo, proszę Państwa, jak teraz zostało wprowadzone,  
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że do 20 000 tys. mieszkańców, to są jednomandatowe okręgi, powyżej 20 000 tys. mieszkańców 

okręgi wielomandatowe, system proporcjonalny. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Zbigniew 

Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Dyrektorze, przed chwilą powiedział Pan, 

że ilość mandatów radnych wojewódzkich w naszym województwie nie ulegnie zmianie, a mógłby Pan 

coś dodać jeżeli chodzi o okręgi wyborcze? Kto jest w gestii dokonywania, kto ma kompetencje zmian, 

w jakim okresie, itd.? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Sejmik. W tym przypadku Sejmik ma. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Czyli zostaje to w gestii Sejmiku. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Zostaje w gestii Sejmiku, tak. W tym roku jeszcze, Panie Radny, w tym roku. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: A do kiedy ewentualnie? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Jeśli 

chodzi o Sejmik i powiaty, to jest najpóźniej na 4 miesiące przed upływem kadencji. Dlatego, że rady 

gmin w ustawie tej zmieniającej zostały zobligowane do 60 dni podjęcia uchwał stosownych przez 

okręgi, a potem w ciągu miesiąca obwody. Ale to tylko rady gmin. Natomiast powiaty i ewentualnie 

Sejmiki, to jest to kwestia już nie związana już z tym 60 okresem na podjęcie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Zachowujemy tutaj proporcjonalność jeżeli 

chodzi o liczbę ludności w poszczególnych okręgach wyborczych. Czy ma Pan wiedzę, czy ze względu 

na zmiany demograficzne może ulec zmianie także liczba mandatów w poszczególnych okręgach 

wyborczych? 
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Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Jeśli 

chodzi o Sejmik to nie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie ma? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Tzn. w tym znaczeniu, że nie zmienia to struktury, przy liczeniu na normy mieszkańca, nie zmienia  

to podziału, jaki jest dotychczasowym układem – mandatowego. To samo dotyczy większości, właściwie 

wszystkich powiatów, za wyjątkiem powiatu wskazanego przeze mnie wcześniej, czyli zielonogórskiego  

i żagańskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak, ale Pan wspomniał, że w tych powiatach 

ulegnie zmianie liczba, ilość. W województwie lubuskim zostaje 30-stu, ale czy ten podział dotyczący 

poszczególnych okręgów – gdzie mamy okręgi 7-mio mandatowy, 6-cio mandatowy… 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Nie 

zmienia to struktury. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie ulega? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Nie, 

nie ulega. Według moich wyliczeń, to nie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: A czy takie informacje to Pan będzie miał jakby 

na bieżąco, prawda? On może jeszcze ulegać zmianie? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Te wyniki są brane pod uwagę według stanu na koniec grudnia 2017 roku. Do wyliczenia liczba 

mieszkańców podana przez gminy i to jest podstawą do tego, by dokonać podziałów mandatów. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: I druga sprawa, w zasadzie taki postulat,  

bo zgodzimy się myślę, że to jest jakby potwierdzone wieloletnimi doświadczeniami naszymi, 

obserwacjami, że akurat frekwencja, jeżeli chodzi o wybory samorządowe, jest zawsze w Polsce 
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najwyższa, ale też obserwujemy coś takiego, że – jeżeli chodzi o ordynację wyborczą – zarówno dla 

gmin i powiatów, i województw – jest ona jednocześnie najbardziej skomplikowana. I teraz 

ustawodawca wymyślił coś takiego, że w jednej ustawie, z 11-tego zdaje się stycznia, wprowadził 

zmiany w czterech ustawach. W trzech to w poszczególnych ustawach o samorządzie gminy, powiatu  

i województwa i w jednym w Kodeksie Wyborczym. W efekcie, moi Państwo, jak weźmiecie sobie  

tę ustawę, to tam odwołuje się ustawodawca do konkretnych przepisów macierzystych ustaw.  

I powoduje to ogromną nieczytelność tych aktów prawnych. Jak Państwo się gdzieś tam w tej 

Warszawie spotykacie i tak dalej, to myślę – biorąc pod uwagę zainteresowanie, szczególnie wyborami 

samorządowymi – warto byłoby wprowadzić pewną czytelność rozwiązań prawnych. Ania, my przez lata 

pracujemy – tu mówię o Ani Chinalskiej – w oświacie i kiedy w 1999 roku wprowadzono ustawę  

o systemie oświaty, to zapewne potwierdzi, że wtedy wprowadzano rozwiązanie takie,  

że w macierzystej ustawie np. na czerwono zaznaczano wprowadzone zmiany, a z kolei na czarno  

z przekreśleniami te, które wypadały z ustawy. Stawało się to po prostu czytelne. Teraz to prawo jest 

dosyć zawiłe i obawiam się, że po prostu wielu ludzi, szczególnie w różnych komitetach obywatelskich, 

działających gdzieś tam w swoich gminach i tak dalej, mogą mieć poważne problemy w interpretacji  

tej ustawy. Dziękuję. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Chcę 

powiedzieć Panie Radny, że na stronie Państwowej Komisji Wyborczej, Krajowego Biura Wyborczego  

i na naszych stronach już jest ten tekst przez naszych kolegów ujednolicony, ze wskazaniem: 

niebieskie, czerwone, kolorystycznie, że tak powiem, które wchodzą np. od stycznia 2019 roku,  

czy pozostałe dokumenty, kiedy wchodzą, kiedy kompetencje komisarza są zakreślone, wszystko jest, 

także zachęcam. Proszę bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja mam takie krótkie pytanie, dlatego, że wiemy, 

że te wybory samorządowe w tym roku będą najdroższymi wyborami w historii – mówimy  

o dodatkowych środkach 160 mln zł. Czy Państwo w ogóle, na dzień dzisiejszy, wiedzą w jaki sposób 

będą zabezpieczone nasze wybory samorządowe? Jaki jest potrzebny koszt i skąd te pieniądze będą? 

No wiadomo, że z budżetu, ale… 
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Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Z budżetu, z dotacji, rzeczywiście. Państwowa Komisja Wyborcza, właściwie Krajowe Biuro Wyborcze, 

wystąpiło do Ministra Finansów o zabezpieczenie, bo to nie tylko wybory samorządowe w tym roku,  

bo to jest kwestia jeszcze, nie wiadomo kiedy, ale kwestia referendum, kwestia wyborów 

uzupełniających, kwestia – do Senatu na przykład. To wszystko jest określone, stąd też taka duża 

kwota, która została przez Krajowe Biuro Wyborcze przekazana do Ministra Finansów. My dostajemy 

środki według potem rozdzielnika na wybory, także muszą być środki na wybory, tak to inaczej można 

powiedzieć. Ale mówię – pismo poszło – czekamy na odpowiedź z Ministerstwa Finansów. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Zbigniew Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja jeszcze jedno pytanie mam dotyczące 

okręgów wyborczych, bo pierwotna wersja była, że mają być od 3 do 7 mandatów, ostatnio czytałem,  

że od 5 do 8. Jak faktycznie jest? Bo niektóre okręgi mają 9 mandatów. Czy są zgodne  z przepisami? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Rozumiem. Proszę Państwa, zostało bez zmian jak było poprzednio, czyli w miastach powyżej  

20 tys. mieszkańców, to są 5 do 8, powiaty 3 do 10 i Sejmiki 5 do 15. A w jednomandatowych  

to wiadomo. 15 i w jednomandatowych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Ja mam pytanie takie techniczne, bo - jak wiemy - lokale wyborcze mają być monitorowane, czyli 

system kamer ma być zainstalowany. Czy kwestie dotyczące lokali wyborczych będzie ustalał dopiero 

ten urzędnik wyborczy na terenie, który nadzoruje i on będzie wyznaczał miejsca? Bo tutaj już pojawiają 

się pytania. Wskazywano mi takie miejsca, gdzie lokale wyborcze, są miejsca, gdzie nie ma internetu,  

a to mają być całkowicie dostępne. Kto będzie rozstrzygał kwestię dotyczącą gdzie ma być ten lokal 

wyborczy i w jaki sposób będzie realizowane to zamówienie publiczne na dostarczenie sprzętu, 

zainstalowanie i serwis? I drugie pytanie, czy jeżeli w trakcie wyborów gdzieś nastąpi przerwa  

w dostępie do wizji w jakimś lokalu wyborczym, czy na ten czas zatrzymywane są całe wybory w kraju, 

czy są zatrzymywane całe wybory w tej gminie, w tej jednostce? Czy generalnie bez dostępu  

do możliwości oglądania tych wyborów, wybory trwają nadal, czy też mogą zostać przerwane? Jeśli tak, 

to kto podejmuje decyzję, żeby przerwać wybory na ten czas? 
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Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Trudne pytania Panie Przewodniczący, ale postaram się wyjaśnić. Jeśli chodzi o pierwszą kwestię, 

obwody będą już w ciągu najbliższych dwóch miesięcy określone przez rady. Natomiast  

co do warunków technicznych, to my będziemy się zwracać do poszczególnych gmin, czy to przez 

urzędników wyborczych – mam nadzieję, że zostaną powołani, aczkolwiek tu będzie pewien problem. 

Natomiast w przepisach nie ma określonego co się stanie, gdyby się okazało, że transmisja jest 

przerwana. Niemniej jednak wtedy mówimy o stacjonarnym nagrywaniu, a więc zastępstwie, że nie ma 

on-line, tylko kamery są, rejestrują cały przebieg głosowania. Co do przetargu – są dwie opcje. Albo 

będzie to ogólnokrajowy, co jest niewątpliwie dużym przedsięwzięciem, w skali kraju 26 000 tys., liczą 

ok. 4 kamer na jeden lokal wyborczy, proszę sobie wyobrazić jakie to będą koszty. Albo będą to dotacje 

dla gmin, ze wskazaniem, żeby kupiły w ramach swoich możliwości. Nie wiem jak tam podejmie decyzję 

Państwowa Komisja Wyborcza jeszcze. Jeśli chodzi, proszę Państwa, jeszcze o urzędników, to tylko 

chcę powiedzieć, że urzędnicy wyborczy w gminach do 20 000 tys. mieszkańców, to będzie tylko ich 

dwóch, tylko dwóch. Powyżej 20 000 tys. trzech. Tam, gdzie są siedziby powiatów i Sejmik, to tam 

dodatkowo jeden, czyli na przykład generalnie to będzie w tych miastach powiatowych to będą 4 osoby, 

a w Zielonej Górze będzie ich aż 6-ciu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I tylko dodatkowe 

pytanie, bo był krytykowany ostatni system informatyczny, dotyczący liczenia wyników wyborczych.  

Czy w związku z tym został już zamówiony nowy system informatyczny, taki bezkolizyjny i czy on już 

jest testowany i wdrażany? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Tak, oczywiście. Zresztą Państwowa Komisja Wyborcza i Krajowe Biuro Wyborcze po roku 2014, gdzie 

nie było to własnością Krajowego Biura Wyborczego tylko firmy zewnętrznej, ale to nie ma znaczenia  

w tym momencie, po tym doświadczeniu wybory prezydenckie, wyborów do Sejmu i Senatu  

i referendum, nie spowodowały żadnej perturbacji na tym etapie informatycznym. On jest testowany  

i dostosowany teraz, po tych zmianach, ze względu na to, że te okręgi, miasta powyżej 20 000 tys. 

mieszkańców weszły w życie, jest testowany i jest przygotowywany, tak jak zapewnił też 

Przewodniczący Hermeliński, wszystko jest na dobrej drodze, że nie zakłóci to działań informacyjnych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Radna Natalia 

Pawlak. 
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Radna Województwa Lubuskiego Natalia Pawlak: Ja tak uczepię się trochę tego znaku „X”. Gratuluję 

ustawodawcy, że zinterpretował nam właśnie co to jest w ogóle „X”, że dwie przecinające się linie,  

tak wyedukowano społeczeństwo, ale mam pytanie: ptaszki, laleczki pszczółki Maje, nie wiem co tam 

jeszcze będzie umieszczane na innych. Kto będzie interpretował, że głos jest ważny? To jest 

niesamowite, że coś takiego dopuszczono. Ustawodawca tutaj pomysłów miał wiele i myślę  

co to ma w zanadrzu. Następne pytanie, czy listy będą sporządzane w układzie książeczek, czy płacht? 

Czy to na dzisiaj już wiemy? 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Proszę Państwa, jeśli chodzi o pytanie dotyczące właśnie tego znaku, „co najmniej” teraz, nie, nie,  

bo poprzednio było „dwie przecinające się linie”, dzisiaj jest „co najmniej”, a więc to może być „hashtag”, 

tak a propos, to też  będzie głos ważny. Interpretacje do przyznania głosu ważności – decyduje o tym 

cała Komisja Wyborcza. W momencie kiedy komisja liczy głosy, przewodniczący pokazuje całej komisji 

wyborczej tą kartę do głosowania, czy kartę czy książeczkę – obojętnie jak byśmy to nazwali – i tam 

wszyscy stwierdzają, że to jest prawidłowy głos, czy głos ważny. Nie chciałbym tu wchodzić  

w kompetencje komisji, oni muszą decydować. Na pewno będą też wyjaśnienia w tym zakresie, 

Państwowej Komisji Wyborczej, tak jak zawsze są, kwestie różnych znaków, propozycji, tak jak zawsze 

było. Teraz troszeczkę będzie skomplikowane. Ustawodawca dopuszcza taką możliwość, że w tych 

okręgach wyborczych – nie mówię tutaj o okręgach jednomandatowych, mam tu na myśli okręgi 

wielomandatowe i to też wszystko zależy od ilości komitetów, jaka będzie startowała w wyborach. 

Odbyły się w mieście na prawach powiatu czyli w Zielonej Górze wybory, odłożone w czasie. A więc  

na pierwszej stronie jest informacja, że to jest karta do głosowania, informacja, dużymi literkami 

napisane jak należy głosować. Na drugiej kartce jest spis treści, a więc spis wszystkich komitetów  

i napisane jest, że „komitet taki i taki, strona taka i taka”, żeby się nikt nie pomylił. I następne strony,  

to już według losowania – kto pierwszy ten ma pierwsze miejsce, itd. Tak to wygląda. Także decyzje  

o zarządzeniu druku kart do głosowania będzie podejmował właściwy Komisarz Wyborczy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ale tak czy inaczej przy 

spisie będą też „krzyżyki” stawiane, bo znajdą się tacy wyborcy, którzy już na drugiej stronie postawią 

„krzyżyk”. Pani Radna Elżbieta Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja mam pytanie dotyczące mężów 

zaufania, może nie dosłyszałam. Czy faktycznie jest jeden mąż zaufania? 
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Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Tak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Na jedną komisję, czy też osobno  

do komisji, która przeprowadza wybory i osobno do komisji, która liczy głosy? Bo są dwie komisje. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: 

Ustawodawca określił, że w obwodzie głosowania może przebywać po 1 mężu do każdej obwodowej 

komisji wyborczej, po 1 mężu do głosowania więc jak 1 kończy, to on może zostać później też, jak 

komisja. Jeden mąż zaufania, jedna komisja, czyli w sensie jeden lokal wyborczy, na jeden lokal – o tak 

to należałoby powiedzieć. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Czyli nie do komisji, a do lokalu. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Tak, 

bo on może  potem zostać albo też przyjdzie, proszę Państwa, druga osoba, która będzie miała tak 

samo uprawnienia i będzie w tej drugiej komisji, jak będzie liczyła głosy, bo ta może być zmęczona. 

Jedna osoba z jednego komitetu w jednej komisji, o tak. Nie może być dwóch. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak, ale mogą się te osoby wymieniać? 

Jednocześnie nie może być dwóch. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

Nie widzę tu przeszkód, oczywiście. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Trudno by było, żeby jedna osoba 

wytrzymała. Na pewno najwięcej naszych wątpliwości chyba wszystkich i mieszkańców budzi nowa 

wersja znaku „X” i interpretacji, także bardzo proszę jeszcze o odpowiedź – jak ten znak „X” może 

wyglądać i czy komisja taką interpretację przedstawi przed głosowaniem? Tak, żeby było  

to jednoznaczne, a nie zależało tylko od Komisji Wyborczej, bo są możliwe dopiski, więcej linii, które się 

przekreślają, niż dwie, także zupełnie nowa jest ta interpretacja. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Pani 

Marszałek – co najmniej dwie. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czyli może być więcej. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski:  

To  może być „hashtag” na przykład. Chodzi o to, żeby były linie. To nie może być, proszę Państwa, 

żaden inny znak, tylko tak jak wspomniałem w definicji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dodatkowa kreska nie 

przekreśla tego głosu, tylko w zasadzie wzmacnia, możemy powiedzieć. 

 

Dyrektor Delegatury Krajowego Biura Wyborczego w Zielonej Górze Stanisław Blonkowski: Nie 

przekreśla. To dzisiaj możemy powiedzieć co ustawodawca miał na myśli, natomiast na pewno będą 

szczegółowe wyjaśnienia, zarówno dla komisji, dla obywateli, które Państwowa Komisja Wyborcza już 

przygotowuje w swoich wytycznych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

bardzo dziękujemy za informacje i kompetentne odpowiedzi. Pan Dyrektor Blonkowski ma swoje biuro  

w tym budynku, także jeśli Państwo macie dodatkowe pytania, to prosimy kierować. Ja myślę,  

że poznaliśmy istotę tych zasad, trzymamy kciuki za wdrożenie tego dosyć nowego systemu. 

Wszystkim nam zależy na tym, by on zachęcał mieszkańców do udziału w wyborach. 

 

Punkt 4. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

w okresie międzysesyjnym wpłynęły interpelacje Państwa Radnych – 19 interpelacji złożonych przez 

Pana Łukasza Mejzę z dnia 19 grudnia 2017 roku i 3 złożone przez Pana Macieja Grzegorza 

Nawrockiego z dnia 19 i 30 stycznia oraz 16 lutego br. Czy ktoś z Państwa Radnych chce zabrać głos? 

Prosimy o potwierdzenie tego zielonym przyciskiem. W pierwszej kolejności Pani Natalia Pawlak,  

w następnej Pan Józef Kruczkowski, Pani Anna Chinalska. Jeśli ktoś z Państwa chce jeszcze zgłosić 

się w tym punkcie, bardzo proszę o wciśnięcie przycisku. Bardzo proszę, Pani Radna Natalia Pawlak. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Natalia Pawlak: Ja mam interpelację odnośnie organizacji ruchu, 

taką trochę bulwersującą. Na skrzyżowaniu drogi wojewódzkiej nr 283 z drogą powiatową 1041F  
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w miejscowości Czciradz. Po interwencji sołtysa właśnie i mieszkańców, obecne oznakowanie 

skrzyżowania jest pilne do zmiany z uwagi na to, że tam dzieją się dantejskie sceny. Myślę 

i podejrzewam, że decyzja była podejmowana zza biurka, że nikt tego nie obserwuje, co się dzieje. 

Wielkogabarytowe pojazdy blokują krzyżówkę. Myślę, że trzeba się tej sprawie przyjrzeć. Sprawa 

finansowo jest bez znaczenia, a rozwiązanie jest to na dzisiaj niewygodne. Szczegóły zawarłam  

w opisie w interpelacji wraz z mapą jak można to prosto rozwiązać wprowadzając nowe oznakowanie  

z powrotem do poprzedniego, jakie było przed przebudową drogi. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Józef Kruczkowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Szanowni Państwo. Na wniosek Komisji Współpracy Zagranicznej Pan Przewodniczący wystąpił  

do strony brandenburskiej z propozycją zrobienia, czy zorganizowania wspólnych obrad komisji, które 

poświęcone byłyby kwestiom połączeń transgranicznych oraz modernizacji linii kolejowych. Dziękuję 

Panu Przewodniczącemu za skuteczne doprowadzenie do określenia terminu i miejsca spotkania.  

23 maja w Poczdamie ma dojść do tego spotkania. Dobrze, że tam, ponieważ jakby na miejscu będą 

również decydenci ze strony brandenburskiej. W każdym bądź razie mam taką prośbę, czy taki 

wniosek, żeby wystąpić również, Panie Przewodniczący, do strony brandenburskiej, żeby  

na to spotkanie obydwu komisji doproszono również przedstawicieli właściwych ministerstw,  

czy departamentów, kolei po obu stronach, jak również przewoźników kolejowych. Dlatego, że tylko  

w takim jakby kompetentnym gronie myślę, że będzie możliwa dogłębna dyskusja, która ma wyjaśnić 

jak założenia rozwoju kolejnictwa, planowanych inwestycji, planowanych połączeń transgranicznych, 

będą mogły się skutecznie realizować, bo to jest z kolei dla nas jakby istotne, żebyśmy określili  

w naszym planie transportowym. Ale trzeba chyba pomyśleć przez wszystkie połączenia 

transgraniczne, ale z uwagi na planowaną elektryfikację linii 203 naszej gorzowskiej, również 

planowaną w określonym czasie elektryfikację po stronie niemieckiej, żebyśmy my w naszej strategii 

długofalowej, wieloletniej zaplanowali tego typu sytuację, że również będziemy musieli zabiegać, czy 

kupować również pojazdy elektryczne, nie tylko pojazdy spalinowe. I należałoby jakby tutaj 

zweryfikować chyba plan transportowy pod kątem zakupu taboru. I druga kwestia dotyczy tego,  

że w dniu 13 lutego Zarząd Województwa wprowadził zmiany do Programu Rozwoju Transportu 

Województwa Lubuskiego i prosiłbym o informację jakich zmian dotyczą te wprowadzone zmiany i jaki 

jest zakres tych zmian. Jeszcze w nawiązaniu do poprzedniego punktu prośba byłaby taka, żeby dla 
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członków komisji przygotować pewien materiał informacyjny do dyskusji na posiedzenie tych komisji.  

A trzecia sprawa nie jest interpelacją ani wnioskiem, tylko chcę powiedzieć, że lubuskie – co często też 

podkreślam i Pani Marszałek podkreśla – to Kraina Wina i Miodu. Wino mamy na południu, zawsze 

zabiegam o miód na północy, ale też nie bez kozery, bo koło Gorzowa – w Chwalęcicach – mieszka 

jeden z kilku autorytetów polskich w zakresie roślin miododajnych i w tym roku, w miesiącu lutym, 

ukazało się kolejne wydanie tego autora książki „Rośliny Miododajne”. I od Pana Marka Pogorzelca,  

bo o nim mówię, chciałbym Pani Marszałek wręczyć taką książkę, żeby zobaczyła  jak ciekawa jest 

ziemia lubuska pod tym względem i myślę, że jest to argument ku temu, żeby mimo wszystko nie 

odstępować od pomysłu budowy, czy tworzenia na północy regionu Lubuskiego Centrum 

Pszczelarstwa. Ludzi kompetentnych, którzy są pasjonatami, mają ogromną wiedzę mamy, także 

pozwolę sobie przekazać Pani Marszałek tę książkę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Stosowne pisma, Panie Radny, skieruję do jednostek związanych z transportem transgranicznym. W tej 

chwili głos oddaję Pani Radnej Annie Chinalskiej. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowny Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Wysoka Rado. Chciałabym złożyć dwie interpelacje. W jednej mam dwa zapytania,  

a te moje interpelacje odnoszą się tak właściwie do tematu dzisiejszych naszych obrad, do punktu  

nr 6, a mianowicie informacji o inwestycjach zrealizowanych na drogach krajowych w 2017 roku oraz 

planach na rok bieżący. I pierwsza z moich interpelacji dotyczy konieczności przebudowy i modernizacji 

drogi krajowej nr 29 na obszarze miasta Krosno Odrzańskie o łącznej długości ponad 3 km. I druga 

część tej interpelacji jest związana ściśle z zapytaniem, na jakim etapie są prace przygotowawcze, 

związane z opracowaniem dokumentacji obwodnicy Krosna Odrzańskiego? Jaki wariant przebiegu tej 

inwestycji zostanie wybrany i czy są zabezpieczone środki na dokumentację oraz na całą inwestycję  

i w jakiej wysokości? I do pierwszej części mojego pytania – na przestrzeni ostatnich 3 lat składam  

po raz trzeci interpelację w sprawie tej naszej drogi nr 29, z uwagi na brak działań Generalnej Dyrekcji 

Dróg Krajowych i Autostrad. Droga w Krośnie Odrzańskim ma największe natężenie ruchu dobowego  

w województwie spośród dróg tego typu. Przypomnę, że to jest ponad 13,5 tys. pojazdów za mostem  

w Krośnie. Są liczne przypadki w ostatnim roku potrąceń pieszych, a nawet wypadki śmiertelne. I jest  

to wielkie niebezpieczeństwo, a  nadmienię, że już w 2010 roku dyrekcja Generalnej Dyrekcji 

zobowiązała się podjąć pracę nad koncepcją przebudowy drogi nr 29, na wspomnianym przeze mnie 

odcinku i opracować dokumentację projektową. Stosowne pismo w tej sprawie jest w Urzędzie Miasta  
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w Krośnie Odrzańskim i w październiku 2010 roku ówczesny Pan Dyrektor Hamera zapewniał 

ówczesnego Burmistrza Andrzeja Chinalskiego, że przetarg będzie ogłoszony po zatwierdzeniu 

specyfikacji. Ile lat minęło po zatwierdzeniu specyfikacji w Warszawie? I rok temu otrzymałam  

od Generalnej Dyrekcji odpowiedź, czytam dosłownie: „Stan drogi przez Krosno wymaga pilnej 

przebudowy. Od lat jest uwzględniany w planie sieci drogowej Generalnej Dyrekcji. Obecnie znajduje 

się na wysokich pozycjach: 24 i 25 w przydziale na dwa zadania. Niestety, te dwa zadania nie uzyskały 

pozytywnej oceny Ministerstwa Infrastruktury i Rozwoju, i zostały odrzucone prawdopodobnie…” – pisze 

mi o tym Generalna Dyrekcja – „…prawdopodobnie z powodu planowanej obwodnicy”. Nie rozumiem tej 

odpowiedzi. Budowa obwodnicy i przebudowa drogi nr 29, to są dwa różne zadania. Jak jedno może 

wykluczać drugie? I jak można blokować tak potrzebną inwestycję i mętnie tłumaczyć, że „nie robimy 

wam drogi, może kiedyś powstanie obwodnica”? Obwodnica, przypomnę, w bardzo optymistycznej 

wersji, powstanie do roku 2025. Może powstanie. I tutaj jeszcze odnosząc się do planów GDDKiA,  

o czym będziemy dzisiaj mówić, to bardzo, bardzo się cieszę z inwestycji jaka w tym roku została 

wykonana, w poprzednim właściwie, czyli wybudowano chodnik na drodze krajowej nr 32 w Dąbiu   

o długości ok. ponad 2 km. To jest super, że buduje się chodniki zarazem, które mogą służyć jako 

ścieżki rowerowe. I w związku z tą budową mam jeszcze jedną interpelację, związaną z dalszym 

ciągiem jakby tego chodnika, a mianowicie w sprawie budowy ścieżki rowerowej przy drodze 

wojewódzkiej nr 288 z miejscowości Dąbie nad jezioro Dąbie Duże. W roku 2017 wybudowano chodnik 

w Dąbiu o długości 2 km. Chodnik ten zapewnia bezpieczeństwo pieszym, a także pełni rolę ścieżki 

rowerowej. Droga krajowa 32 łączy się w Dąbiu z drogą wojewódzką nr 288, która dalej prowadzi nad 

jezioro Dąbie Duże. To jest jezioro najpopularniejsze, takie kąpielisko też mieszkańców Zielonej Góry.  

I w okresie letnim wiele osób jeździ tu rowerem i z uwagi na wąską drogę, i niebezpieczeństwo 

wypadków wnoszę o zabezpieczenie środków na opracowanie dokumentacji i realizację budowy ścieżki 

rowerowej od drogi krajowej 32 w Dąbiu do jeziora Dąbie Duże czyli wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 288. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Klaudiusz Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Szanowni Radni. Mam jedną interpelację i mam list, taki wniosek do Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Interpelacja zgłoszona na sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w dniu 26.02.2018 r. przez Radnego 

Klaudiusza Balcerzaka w sprawie pilnego remontu drogi wojewódzkiej 278 na odcinku Konotop – 
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Bojadła oraz remontu drogi wojewódzkiej nr 282 w kierunku przeprawy promowej w Milsku. Treść 

interpelacji: droga 278 jest drogą o intensywnym ruchu taboru ciężarowego i osobowego na linii Nowa 

Sól – Sulechów. W najgorszym stanie technicznym jest odcinek między Konotopem a Bojadłami, który 

wymaga natychmiastowej naprawy. Fatalny jest stan nawierzchni i pobocza oraz nierówności na całej 

długości pasa drogowego. Odnośnie drogi 282 w kierunku promowej przeprawy w Milsku, w połowie  

droga jest wyremontowana, a w połowie – łącznie z dojazdem do przeprawy – jest w stanie tragicznym. 

Najgorszy jest stan drogi prowadzony przez wioskę. Propozycja załatwienia sprawy: pilnie muszą się 

znaleźć nakłady, które zabezpieczą bezpieczeństwo dla ruchu osobowego, taboru ciężkiego oraz –  

do czasu wykonania remontu na tych drogach – ograniczyć prędkość do 40 km/h na dwóch zakrętach: 

przy wyjeździe z Konotopu i przy przysiółku w kierunku Bojadeł. Należy zaznaczyć, że drogi 278 i 282 

są drogami dojazdu pracowników do Zielonej Góry, Nowej Soli i Sulechowa. I teraz takie pismo  

do Zarządu – Zarząd Województwa Lubuskiego, Departament Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Na posiedzeniu 

Komisji ds. produktu regionalnego i tradycyjnego poruszono sprawy rozwoju rynków produktów 

regionalnych i tradycyjnych. W dyskusji na komisji wyszła sprawa zwiększenia znaczenia rozwoju  

i promocji produktu regionalnego i tradycyjnego. W Strategii Województwa Lubuskiego produkcja 

żywności powinna być bardzo silnie wspierana przez władze wojewódzkie urzędu marszałkowskiego.  

W nawiązaniu do rozwoju sektora rolno-przetwórczego w województwie lubuskim, należy zwiększyć 

nakłady na promocję w zakresie szkolnictwa zawodowego, wykorzystania Ośrodka Innowacji Usług 

Agrotechnicznych w Kalsku i powiązać ten ośrodek z praktyką, tzn. z całym sektorem rolno-

przetwórczym. Komisja występuje do Zarządu też w jednej sprawie – o nadanie Zakładowi 

Przetwórstwa Spożywczego i Handlu Henryk Kuźma w Sławie, oczywiście mleczarni, tytułu Zasłużeni 

dla Rozwoju Województwa Lubuskiego. Komisja proponuje też Zarządowi ujęcie w rozwoju 

województwa produkcji żywności pod hasłem: „Lubuska żywność warta zachodu”. Drodzy Państwo,  

w Europie, nie tylko w Europie, rośnie protekcjonizm produkcji żywności i ochrony własnego rynku. 

Przykładem jest  Anglia, po brexicie Anglicy wyrzucili Holendrów, wyrzucili wszystko to, czego nie 

akceptują konsumenci angielscy i rozwijają każdą dziedzinę w zakresie upraw, w zakresie hodowli  

i rozwoju rynku. Jest ogromna konkurencja między dwoma sieciami w Anglii, które walczą o klienta, 

podnoszą oczywiście w zakresie jakości, to jest pierwsza sprawa, a później bardzo racjonalnie rynkowe 

ceny. Drodzy Państwo, Unia Europejska opracowała tzw. Program kopa, czyli dotyczy to kobiet w całej 

Unii Europejskiej, które nie są już czynne zawodowo, ale mogą w zakresie środowiska spraw 

społecznych i ekonomii, tworzyć produkt rynkowy. I to nabrało ogromnego teraz znaczenia. Dlatego 

bardzo istotną rzeczą jest – i to się znowu nawiązuje do produktu regionalnego – wykorzystać to, co jest 

w regionie, przetworzyć tradycyjnie i sprzedać. I tak to właśnie, w takim kontekście, to wszystko 
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powstaje. Drodzy Państwo, dbałość o polski rynek. Dużo się mówi o polskim rynku i żeby jak najwięcej 

polskich produktów było na naszych półkach. Dam Państwu taki przykład – gdyby w Niemczech 

wycofano produkty spółek niemieckich, to półki byłyby puste. Gdyby w Polsce wycofano produkty  

z półek polskich, półki byłyby pełne. To jest ta motywacja dla przetwórców, których jakość, zdrowotność, 

cechy organoleptyczne i bezpieczeństwo powinny uwzględniać. PKB to jest w Polsce 3%, Włosi PKB  

to jest 18% - to jest potęga. Nasz export  jest 27. Wczoraj w radiu o poranku Pan Struzik powiedział,  

że wysyłamy bardzo dużo przetworzonej żywności. Nie – my wysyłamy na export – zresztą 27 mld  

to nie jest to, co Holandia 67 mld - nieprzetworzoną żywność, dlatego Pani Marszałek, dla naszego 

województwa Strategii naszego pięknego, zielonego, zielonych technologii, trzeba oczywiście  

to uwzględnić. 260 mld to jest kwota, którą Polacy przeznaczają – w globalnej konsumpcji bilion –  

na podstawowe środki, czyli na żywność. A export jest 27 mld jak już powiedziałem. Także zachęcam 

wszystkich, zachęcam Zarząd, mamy jeszcze rok czasu, żeby mocno promować lubuską tradycję  

i największe zagłębie indycze w województwie lubuskim i w Polsce. Dziękuję za uwagę. A jeszcze jedno 

do tej interpelacji, Drodzy Państwo, jest sprawa komórek. One zagrażają ogromnie bezpieczeństwu  

na drodze. I tu nasza policja musi zwrócić uwagę. Wszyscy jadą i wszyscy rozmawiają. Dziękuję,  

to wszystko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

W sprawie tego przedsiębiorcy ze Sławy tylko proszę o formalny wniosek, żeby to nie było tak,  

że zostało powiedziane na sesji Sejmiku… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Jest. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest już tak, dobrze. 

Pan Radny Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, Wysoki 

Sejmiku. Na dzisiejszej sesji chciałbym złożyć 4 interpelacje, ale mając na względzie dyscyplinę 

czasową, przytoczę tylko sprawy, których dotyczą. Pierwsza interpelacja, jest to powtórna interpelacja, 

dotycząca połączenia pasażerskiego, tzw. szynobusu, pomiędzy Zieloną Górą a Gubinem. Druga 

interpelacja, to jest również interpelacja powtórna, dotycząca modernizacji drogi wojewódzkiej nr 138  

w gminie wiejskiej Gubin. Kolejna interpelacja, którą dzisiaj składam, dotyczy podejmowanych działań 

na rzecz wydobycia miedzi – jest to również powtórna interpelacja. I po raz kolejny, niestety, muszę 
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złożyć interpelację dotyczącą działań na rzecz stworzenia Programu Antysmogowego i w tej interpelacji 

wyrażam zaniepokojenie trybem prac nad Programem Antysmogowym i chciałbym zmobilizować 

Zarząd do tego, aby jednak zdynamizował te działania. Dziękuję serdecznie, to tyle. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek i Wysoki Sejmiku, ja chciałbym, Pani Marszałek, prosić, żebyśmy najlepiej na sesji marcowej 

wprowadzili punkt dotyczący kontrowersyjnej sprawy budowy szpitala w Zielonej Górze. Na ten temat 

zostało tak dużo powiedziane. Chyba, że Pani wie o tym, że ta rzecz została już wyjaśniona na tyle i nie 

ma sensu do niej wracać, ale rzeczywiście te wypowiedzi publiczne, konferencje prasowe Pana Ministra 

Materny i wątpliwości co do tego czy to jest realne, czy nie jest realne rozgrzały trochę tą atmosferę, 

zupełnie niepotrzebnie. Oczywiście jeśli mielibyśmy tutaj to prowadzić, to wydaje mi się, że trzeba 

byłoby pomysłodawcy tego zadania, czy Panu Ministrowi dać tutaj taką szansę. Ja pytałem  

w Urzędzie Wojewódzkim w Gorzowie i pytałem Dyrektora Narodowego Funduszu Zdrowia  

co do realności takiego zadania i w Urzędzie Wojewódzkim w Gorzowie osoby odpowiedzialne  

za zdrowie i Pan Dyrektor NFZ mówi o tym, że nie ma takiej możliwości budowy nowego szpitala.  

W związku z tym chciałbym wiedzieć o tym, jaka jest tutaj prawda, chyba że Pani uzna za niestosowne, 

by ten temat podnosić, ale sądzę, że opinia publiczna oczekuje jakiejś jasnej odpowiedzi na temat 

realności tego zadania. Dziękuję bardzo, zamykam ten punkt. 

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

proszę Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak o zabranie głosu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, ja mogę jedno 

słowo? Jedno Pani Marszałek, proszę już podejść. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Może Pan, może Pan. 
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Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Komisja do spraw produktu regionalnego 

zaprasza na taką degustację, wyrobów, które są nowością. Przepraszam Panią Marszałek,  

że przeszkodziłem. Komisja wszystkich zaprasza na degustację w przerwie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, wysłuchajmy 

Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, 

Dostojni Radni, Szanowni Goście. Działo się dużo, mieliśmy długą przerwę, ale postaram się skrótowo, 

bardzo telegraficznie, przynajmniej te najważniejsze sprawy Państwu przedstawić. W okresie  

od 18 grudnia do 20 lutego Zarząd odbył 11 posiedzeń, podjęliśmy 200 uchwał, rozpatrzyliśmy 213 

różnych wniosków i na dzisiejszą sesję Sejmiku 28 dokumentów zostało przygotowanych. Wiele 

konkursów jest rozstrzygniętych. Duży niepokój budzi przesuwanie terminów, pomimo tego,  

że realizujemy program naprawczy. Jest to oczywiście związane z przyczynami bardzo obiektywnymi, 

trudnościami na rynku pracy, przetargi są nierozstrzygane. I tak w poddziałaniu 1.4.1. na promocję 

województwa, promocję gospodarczą Samorząd wyda 2,5 mln. Projekt został oceniony pozytywnie. 

Rozwój infrastruktury edukacyjnej – dofinansowanie w wysokości 3 mln 200 tys. zł uzyskało 5 projektów 

w zakresie szkolnictwa zawodowego. ZIT-y, gorzowski i ZIT zielonogórski realizują swoje projekty 

zgodnie z planem. W działaniu „Efektywność energetyczna” do 28, to jeszcze mamy dwa dni. 16 mln 

200 tys. dostępna alokacja, Zarząd Województwa prowadzi w tej chwili negocjacje z Komisją 

Europejską naszego programu i między innymi zabiegamy o przeniesienie z kogeneracji właśnie  

na to działanie 40 mln i wtedy w tym działaniu będziemy mieli 56 mln. Już cztery projekty wpłynęły. 

Wiemy, że również nasze duże jednostki, szpitale też aplikują, przygotowują wnioski. Zależy nam więc, 

żeby było więcej środków w tej alokacji. Na rozwój infrastruktury edukacyjnej, poza formułą ZIT-u, nabór 

zakończył się 22 stycznia. Tutaj mamy alokację 9 mln 700 tys. Na nowoczesne źródła energii 

elektrycznej 30 mln, nabór wniosków od 22 stycznia do 31 marca z alokacją 30 mln. W zakresie 

gospodarki odpadami, nabór zakończył się 8 lutego, wnioski są w ocenie, alokacja 23 mln. I konkursy, 

które są rozstrzygnięte: „Aktywne włączenie w ramach podmiotów integracji społecznej” w ramach ZIT-u 

Zielona Góra, „Lepsze jutro” – 15 mln 600 tys. Całkowita wartość projektów 16,5 mln. Na programy 

aktywnej integracji Gminne Ośrodki Pomocy Społecznej uzyskały łącznie 322 tys. zł. W działaniu 6.4. 

„Równość szans kobiet i mężczyzn na rynku pracy”, dofinansowanie uzyskały 4 projekty na wsparcie 

aktywności zawodowej 3 mln 200 tys. zł. W zakresie Departamentu Infrastruktury Społecznej Zarząd 

przyjął plan działań na rzecz zatrudnienia na 2018 rok. Przyjęliśmy również program „Lubuskie siłownie 
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pod chmurką”. Zarząd też ogłosił konkursy te, które są objęte naszym budżetem. Przypomnę,  

że w zakresie tego budżetu obywatelskiego dla organizacji pozarządowych w różnych obszarach – 

sportu, kultury, turystyki – mamy spore środki finansowe i te konkursy są ogłoszone, również  

na promocję województwa, gdzie przeznaczyliśmy 200 tys. zł. Ponieważ był to okres świąteczny odbyły 

się liczne spotkania, w których ja brałam udział osobiście oraz członkowie Zarządu. Podzieliliśmy  

się, byliśmy w całym województwie. Do tych najważniejszych należy na pewno spotkanie  

z Samorządowcami, z wójtami i burmistrzami, gdzie przedstawiłam nasze działania. Mieliśmy już 

wykonaną ewaluację Strategii Rozwoju Województwa więc można było pokazać wskaźniki i to, co się 

udało osiągnąć w obszarze tych czterech najważniejszych priorytetów. Dzisiaj będzie też o tym mowa, 

Dyrektor Nowicki ma dla Państwa też prezentację. Wielospecjalistyczny Szpital w Gorzowie, nasza 

spółka, która będzie w tym roku 6 września, świętowała 5-lecie, bez długu. 5 lat się bilansuje jako 

spółka, wzbogaciła się o Centralną Pracownię Leku Cytostatycznego, jest to jedyna taka pracownia  

w województwie, chyba, że Nowa Sól ma, a nie wiem – ma, tak? W naszych jednostkach powstała  

w Gorzowie, teraz kończymy już pracę w Zielonej Górze – też będzie taka pracownia. Tak jak 

uchwaliliśmy w ubiegłorocznym budżecie – przekazałam dla policji naszej lubuskiej 83 tys. zł kosztował 

dron. Ten dron działa. Proszę Państwa, bardzo dużo pochwał należy się dla kadry zarządzającej spółką 

w Gorzowie, ponieważ 22 marca będzie już wiecha, radioterapia w stanie surowym, obiekt jest 

zamknięty. Cały projekt ma wartość 66 mln zł. Lwia część pochodzi z Regionalnego Programu  

i z budżetu samorządu również. Szpitalowi udało się pozyskać środki na zakup akceleratorów. Dwa 

akceleratory, które wcześniej wpisaliśmy do mapy potrzeb. Wicemarszałek Gawlik odwiedzał nasze 

jednostki, też z paczkami, z prezentami w tym okresie świątecznym. W tym czasie też, proszę Państwa, 

podsumowaliśmy dotychczasowe działania w zakresie rozwoju Portu Lotniczego. Zarząd zapoznał się 

już z dokumentem takim strategicznym na temat rozwoju portu w następnych latach. Została 

przeprowadzona bardzo rzetelna diagnoza. Obsłużono w 2017 roku rekordową liczbę pasażerów, 

wzrost dwukrotny - 103% - ponad dwukrotny. A porównując teraz styczeń do stycznia - 2018 do 2017 - 

już mamy wzrost o 176 %. Służą te inwestycje, które zostały wykonane, ale przede wszystkim też mamy 

w tej chwili taką sytuację transportową – remont na drodze kolejowej Poznań-Warszawa. Musimy więc 

to swoje 5 minut bardzo dobrze wykorzystać i staramy się to zrobić jak najlepiej. Proszę Państwa, 

również nasze jednostki z powodzeniem przystąpiły do realizacji projektów w zakresie e-usług. Myślę, 

że to również dzięki temu, że zbudowaliśmy światłowody, jako pierwszy region w  Polsce – 1420 km 

światłowodów. I w tej przestrzeni wirtualnej bardzo się teraz dużo dzieje. Również jednostki szpitalne 

też pozyskały środki i budują te e-usługi w ramach Regionalnego Programu, ale też firma Orange 

Polska buduje ostatnią milę dla 53 tys. gospodarstw w naszym regionie z programu Cyfrowa Polska  
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za setki milionów złotych. W Zielonej Górze zostało już otworzone nowe hospicjum, zbudowane  

w ramach Regionalnego Programu za kwotę 2 mln 400 tys. zł. Proszę Państwa, jest to pierwszy, można 

powiedzieć, projekt tego typu w Polsce. Plan działań dla tego projektu Komitet Sterujący przy Ministrze 

Zdrowia zatwierdził jako pierwszy i od nas już później te uwarunkowania brały inne regiony. Wielka 

Orkiestra Świątecznej Pomocy. Byliśmy widoczni w całej Polsce. Zorganizowaliśmy przy tej okazji taki 

bieg „Policz się z cukrzycą”, ale również wiele bardzo przekazaliśmy gadżetów na aukcję, żeby 

wesprzeć Orkiestrę, a za jej pośrednictwem przede wszystkim chore dzieci i oddziały dziecięce. 

Rzecznik Funduszy działa. Jest Rzecznik Funduszy Radosław Wróblewski. Ma swoje biuro w Gorzowie, 

ma swoje biuro również tutaj w Zielonej Górze i beneficjenci już z nim bezpośrednio starają się 

rozwiązywać swoje problemy, niekoniecznie z Marszałkiem, czy też z Panią Alą Makarską. Czujemy  

to, że mamy rzecznika, faktycznie nas odciąża, ale też osobiście staramy się spotykać, jeżeli jest taka 

potrzeba. Bardzo dużo jest takich spotkań, z naszymi ZIT-ami, nie tylko tymi dużymi: gorzowski  

i zielonogórski, ale również mamy małe ZIT-y, przypomnę Państwu: nowosolski, żarsko-żagański 

i międzyrzecko-skwierzyński i te miasta średnie skorzystały z takiej szansy, którą im daliśmy. Bardzo 

dużo spotkań ze środowiskami kombatanckimi, stowarzyszeniami patriotycznymi, które odbyły się  

w styczniu. Osobiście uczestniczyłam na spotkaniach z Sybirakami, Rodziną Katyńską. Mamy, proszę 

Państwa, do dyspozycji – mam nadzieję, że nikt z nas tutaj obecnych nie będzie musiał z tego 

korzystać – defibrylator. Znajduje się na parterze urzędu i w przypadku problemów sercowych, nie 

takich 14-tego lutego, może uratować nam życie. I Nowogród wzbogacił się w końcu o karetkę, którą 

przekazaliśmy z naszego Pogotowia Ratunkowego w Zielonej Górze. Nasze Pogotowie również 

obsługuje ten teren. Staraliśmy się o taką lokalizację dla karetki pogotowia w Nowogrodzie chyba  

z 10 lat, odkąd pamiętam i jest zgoda. I okazało się, że strzał w 10-tkę, niestety tam jest bardzo dużo 

wypadków na tej trasie. 12 stycznia tutaj w Urzędzie Marszałkowskim odbył się finał olimpiady wiedzy 

ekonomicznej. Również w ten sposób staramy się wspierać, nie tylko poprzez patronaty honorowe, ale 

również swoją obecnością, wsparciem w formie specjalnych też środków finansowych. W tym roku Pani 

Alicja Makarska spotkała się z młodzieżą. Byliśmy w Otyniu, nowe nasze miasto w regionie lubuskim, 

powitaliśmy w rodzinie miast lubuskich. Mamy też nowe pociągi. 17 stycznia taki inauguracyjny przejazd 

odbył się na trasie Zielona Góra-Nowa Sól. To też udział Zarządu w negocjacjach jest tutaj ważny, żeby 

ten pociąg mógł wjechać na nasze tory. Przypomnę, że w tym okresie sprawozdawczym tych 10 lat, gdy 

będzie mowa o realizacji strategii, kupiliśmy w tym czasie 16 nowych pociągów spalinowych,  

3 elektryczne i w tym roku też planujemy dwa, mamy wpisane do Regionalnego Programu i do budżetu, 

wkład własny za 45 mln. Takie spotkanie też odbyło się z dziennikarzami naszego regionu w nowej, 

odrestaurowanej jak Państwo widzicie, Sali Kryształowej Pałacu w Zaborze, który nie tylko odnowiliśmy, 
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ma nową elewację, ale również wewnątrz już jest dostęp dla wszystkich, którzy chcą odwiedzić pałac. 

Jest winda wbudowana wewnątrz dziedzińca, czyli nie trzeba chodzić po szpitalu, można się dostać  

do tej sali bez żadnego problemu. I nowe drogi otwieramy: obwodnica w Drezdenku, także nie tylko 

możemy się cieszyć nowymi obwodnicami Babimostu, Rzepina, w Nowym Kisielinie, ale też Drezdenko 

ma pierwszą część, pierwszy etap można powiedzieć, już walczy o kolejny. W tym okresie 

sprawozdawczym, proszę Państwa, Zarząd Województwa również odwiedzał wszystkie powiaty. 

Spotykaliśmy się z Samorządowcami, nie tylko w Drezdenku, również we Wschowie, także praktycznie 

został nam tylko powiat żagański i żarski. We wszystkich pozostałych już takie spotkania się odbyły. 

Dwa składy za 41 mln są przygotowywane, o tym już mówiłam. I inwestycje w kwocie 170 mln  

w infrastrukturę kolejową. Tu mamy dosyć sporo problemów ze stroną rządową. Beneficjentem jest 

PLK. Ponieważ chcą zrealizować tylko jedną inwestycję Zielona Góra-Poznań, a my mamy wpisane  

do naszej strategii trzy inwestycje: na północy droga nr 203, kolejowa, na południu Berlin-Wrocław, 

przez Żary i właśnie ta droga Zielona Góra-Poznań, która cieszy się największym poparciem strony 

rządowej. Natomiast drogę nr 203 chcą przesunąć do realizacji razem z elektryfikacją, która  

ma kosztować ponad 100 mln zł., ale prowadzimy rozmowy, nie ustępujemy. Wspieramy szpitale. 

Myślę, że to jest nasz olbrzymi sukces Samorządu Województwa. Z najbardziej zadłużonych jednostek, 

możemy w tej chwili w Polsce chwalić się, że jesteśmy na I miejscu, mamy najmniej zadłużone szpitale. 

Bardzo dużo inwestycji realizujemy w infrastrukturę, ale nie tylko, bo przecież wspieramy kierunek 

lekarski. 19 stycznia w Zielonej Górze uczestniczyłam w otwarciu nowej stacji dializ. Szpital 

przygotowuje się do kolejnych inwestycji, realizuje w tej chwili duży remont na ortopedii,  

ma zaplanowaną modernizację onkologii, Centrum Onkologicznego. I oczywiście czekamy na wyniki 

przetargu, na budowę Centrum Matki i Dziecka. 22 stycznia spotkałam się z nowym 

współprzewodniczącym Komitetu ds. Współpracy Międzyregionalnej. Ja jestem współprzewodniczącą 

10 lat tego komitetu. Następne posiedzenie w kwietniu, odbędzie się w Berlinie, w czerwonym ratuszu. 

Ważne tematy, o których rozmawiamy, niezależnie od polityki krajowej, staramy się tutaj, na pograniczu, 

utrzymać bardzo dobre relacje z naszymi sąsiadami. Tak samo współpracujemy w ramach 

Środkowoeuropejskiego Korytarza Transportowego. Członek Zarządu, Tadeusz Jędrzejczak, objął 

przywództwo w tym komitecie i od 23 stycznia rządzi. Wdrażanie ZIT-ów – na bieżąco spotyka się Pani 

Makarska z jednym i z drugim ZIT-em. Współpracujemy 10 lat z Saksonią. Takie spotkanie odbyło się 

26 stycznia w Dreźnie. Na zdjęciu właśnie mamy tutaj, proszę Państwa, byłego Premiera Stanisława 

Tillicha i nowego premiera Michaela Kretschmera, z którym już wcześniej współpracowaliśmy, znamy 

się i przyjedzie do nas na Święto Województwa, nawet jeździmy na rowerach. Obwodnica Rzepina  

to już mówiłam – też jest gotowa. Wręczyliśmy stypendia dla młodych Lubuszan, staramy się wspierać 
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młodych ludzi, już po raz 14-sty. W tym roku otrzymało stypendia 35-ciu młodych Lubuszan. Kończymy 

pracę, dzisiaj z Panią Przewodniczącą rano rozmawiałam, z Panią Bożeną Osińską, nad zasadami 

przyznania stypendiów dla studentów kierunku lekarskiego, także mam nadzieję, że też już niedługo 

będziemy mogli wręczać stypendia ufundowane przez Samorząd Województwa, dla tych studentów, 

którzy zechcą u nas po studiach odbyć staże, praktyki, pracować. 29 stycznia w uroczystości 

inaugurującej Gospodarczy Rok 2018 udział wziął Pan Stanisław Tomczyszyn – Wicemarszałek. 

Otwarcie Głównego Punktu Zasilającego w Kostrzynie z udziałem Alicji Makarskiej. Jeżeli chodzi  

o energetykę staramy się więcej w tym czasie robić i pokazywać również nasze potrzeby, ponieważ 

wymagają modernizacji nasze linie energetyczne. W ramach Polski Zachodniej jest to jeden z pięciu 

priorytetów, można powiedzieć, modernizacja tych linii energetycznych. Mieliśmy blackout niedawno 

więc nie trzeba tego uzasadniać. Taka konferencja też odbyła się tutaj w tej sali na temat efektywności 

energetycznej dla samorządowców. Konwenty w tej chwili odbywają się na ziemi opolskiej, 

najmniejszym regionie w Polsce. Jeden konwent już mamy za sobą. Proszę Państwa, z naszej 

inicjatywy, z inicjatywy Zarządu odbyliśmy kilka takich otwartych spotkań w sprawie dosyć bulwersującej 

i ostatnio dużo się mówi o składowiskach odpadów w naszym regionie lubuskim. Nie chcemy być 

śmietniskiem dla Europy. Rozmawiamy otwarcie z Państwa udziałem, każdy może uczestniczyć w tych 

spotkaniach. Myślę, że to też był nasz udział w tym, że firma „SUEZ”, która zarządza, jest właścicielem 

składowiska w Kartowicach, przysłała w ubiegłym tygodniu oświadczenie informujące opinię publiczną, 

że zamyka składowisko. Teraz musimy przypilnować rekultywacji tego składowiska, zgodnie z naszymi 

warunkami. Firma musi również przygotować przegląd ekologiczny. Zarząd też postanowił zlecić 

niezależne badania. W tym celu będą wykonane odwierty wokół składowiska. Te badania będą 

dotyczyły składu chemicznego jakości wód z odcieków w zlewni Bobru i myślę również o tym,  

że w niektórych miejscach na terenie naszego regionu też takie badania trzeba będzie zrobić – tam, 

gdzie jest największa zachorowalność na raka. Taką mieliśmy konferencję niedawno, tydzień temu,  

na temat właśnie zachorowalności na raka i to obszar Nowej Soli, Kostrzyna jest takim terenem, gdzie 

statystyka odnotowuje najwięcej przypadków zachorowalności na jednego z trzech raków: raka piersi, 

szyjki macicy i jelita grubego. Myślę, że takie badania właśnie wody, nie tylko powietrza, trzeba zrobić 

dosyć gruntownie na naszym terenie. Za przykład możemy wziąć Dolny Śląsk, który zlecił takie badania  

w całym województwie: jakości powietrza, wody i środowiska. I w ramach tego projektu sfinansuje  

te badania kwotą 10 mln zł. więc jest coś na rzeczy. My tak dużo nie przeznaczamy – na te badania  

w Szprotawie 70 tys. zł., ale myślę o tym, że trzeba zrobić szerzej. W Gorzowie powstanie Instytut 

Papuszy. Umówiliśmy się na 7 marca na podpisanie umowy. 2 lutego odbyła się konferencja na temat 

współpracy transgranicznej, podsumowująca 25 lat tej współpracy. W Czerwieńsku nowa sala 
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gimnastyczna. Dużo już projektów w ramach już tej perspektywy Regionalnego Programu się kończy, 

także powstają nowe przedszkola, nowe szkoły w naszym regionie, co bardzo cieszy. Pieniądze trafiły 

do gmin, które bardzo sprawnie realizują inwestycje. 7 lutego Romuald Gawlik, Wicemarszałek, spotkał 

się z dyrekcją Muzeum Ziemi Lubuskiej. To muzeum, jako jedyne z sześciu naszych projektów 

wpisanych do Kontraktu terytorialnego, zawalczyło skutecznie o pieniądze na duży projekt o wartości 

18 mln 200 tys., który będzie sfinansowany z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. 

Pozostałe natomiast projekty dla naszych teatrów, dwa teatry, filharmonia, muzeum w Bogdańcu, cztery 

chcemy zrealizować. Jeżeli Komisja Europejska się zgodzi w trybie pozakonkursowym. I już Zarząd dał 

zielone światło na ogłoszenie przetargów, takich warunkowych, wpisanie również do Wieloletniej 

Prognozy Finansowej i jeżeli Komisja Europejska się nie zgodzi, to za to, że to są projekty kluczowe, 

wpisane do programu Rozwoju Kultury, Komitet Monitorujący już przyjął większą punktację. 7 lutego 

Pani Makarska z Departamentem Instytucji Zarządzającej przedstawiła kolejne wyniki konkursów, jak 

również stan wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego. Olimpiada młodych producentów 

rolnych – odbył się finał wojewódzki w Kamieniu Małym 9 lutego. I kto wybuduje Centrum Zdrowia Matki 

i Dziecka? Wciąż pytanie jest otwarte, przetarg jest ogłoszony, drugi przetarg. Przypomnę,  

że w pierwszym przetargu wykonawcy proponowali dużo wyższe kwoty niż mogliśmy zaproponować. 

Wynikało to między innymi z tego, że w projekcie też znalazł się parking podziemny, który miał 

kosztować 9 mln zł. Teraz ten parking został wyłączony. Dzisiaj też będzie na żywo, ok. godziny 14:00, 

rozmowa na ten temat. Pan Przewodniczący też zgłosił interpelację dotyczącą budowy nowego szpitala. 

Proszę Państwa, myślę, że na tej sali chyba nie ma ani jednej osoby, która by była przeciwko budowie 

nowego szpitala. Każdy chciałby mieć młodego, przystojnego męża i nowy szpital, czy żonę. Natomiast, 

proszę Państwa, jeżeli taka jest inicjatywa, powinna ta inicjatywa być uzasadniona jakimś montażem 

finansowym, bo uzasadnienie potrzeby nowych obiektów zawsze się znajdzie. Natomiast to PiS rządzi 

teraz i mamy program rządowy Strategia Odpowiedzialnego Rozwoju. W tym dokumencie nie ma takich 

inwestycji wpisanych dla regionu lubuskiego. Z pełną determinacją walczyliśmy o jak najwięcej nowych 

szpitali, nowych oddziałów dla regionu lubuskiego. Komisja Europejska wyraźnie powiedziała,  

że nie będzie finansować nowych szpitali w Polsce. W naszym regionie udało nam się uzyskać poparcie 

Komitetu Sterującego na rozbudowę naszych największych szpitali i ta rozbudowa dotyczy Gorzowa  

o radioterapię, ale to nie mogą być wolnostojące obiekty, jako nowe szpitale, tylko dobudowane do już 

istniejących. I tak samo Centrum Matki i Dziecka też tutaj w Zielonej Górze będzie rozbudowany szpital 

już istniejący. Takie są dyrektywy Komisji Europejskiej i Minister Zdrowia był przeciwko w ogóle 

powstaniu nowych oddziałów w regionie. Głosował „przeciwko” Minister Radziwiłł ze swoimi 

urzędnikami. Udało się go przegłosować głosami samorządów, którzy też są w Komitecie Sterującym, 
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po to, żeby Centrum Matki i Dziecka mogło powstać jako szpital zielonogórski rozbudowany. Nie  

ma w ogóle szansy, żeby starać się o budowę nowego szpitala w regionie lubuskim. Jeżeli partia 

rządząca jednak ma inne informacje na ten temat, to oczywiście będziemy za i z taką samą 

determinacją jak walczyliśmy o naszą lubuską ochronę zdrowia, będziemy też budować nowy szpital, 

ale oczywiście powinien być ten montaż finansowy przedstawiony, przynajmniej w rządowym 

programie, ale póki co Pan Minister Materna, Wiceminister Ministerstwa Żeglugi Morskiej i Śródlądowej 

nie jest Ministrem Zdrowia. A jeżeli chodzi o jego zadania w zakresie użeglowienia Odry, też nie widzę 

inwestycji, które Rząd by zaplanował dla naszego regionu więc wolałabym, żeby Pan Minister zajął  

się jednak Odrą skutecznie. Proszę Państwa, czas na kulturę, o tym już mówiłam. Chcemy realizować 

te 4 projekty jako kluczowe dla regionu. To chodzi o dwa teatry, filharmonię i muzeum w Bogdańcu.  

I właśnie stawiamy na Odrę. Mamy Rok Odry 2018, inauguracja odbyła się we Wrocławiu z udziałem 

samorządów, marszałków: śląskiego, opolskiego, dolnośląskiego, lubuskiego, zachodniopomorskiego, 

wielkopolski, ale Pana Ministra Materny nie było na tym spotkaniu. W tym czasie w Zielonej Górze 

zorganizował konferencję na temat budowy nowego szpitala. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze 

Przewodniczący Sejmików też byli, Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: O tak, tak, Przewodniczący również 

Sejmików i wszystkie instytucje, które odpowiadają za wszystkie inicjatywy i inwestycje związane  

z Odrą, a bardzo dużo się na Odrze dzieje. A w naszym regionie lubuskim myślę, że jesteśmy liderem, 

ponieważ my zbudowaliśmy 4 porty na Odrze, 10 przystań własnym wysiłkiem z naszych Regionalnych 

Programów, nie z rządowych. Liczymy więc, że Rząd również postara się o jakieś inwestycje w regionie 

lubuskim na Odrze. Dalszy ciąg prac nad koncesją obwodnicy Droszkowa, ponieważ przygotowujemy 

koncepcję budowy, szeroko konsultując tą inwestycję. I proszę Państwa, lubuskie śmiało spogląda  

w kosmos. Takie spotkania prowadzimy z uczelnią, z firmą, która u nas takie technologie tworzy 

kosmiczne – jest to firma HERTZ. Takie spotkanie odbędzie się też z Centrum Badań Kosmicznych  

w najbliższą środę o godzinie 12:00. Przyjadą do nas przedstawiciele z Centrum Badań Kosmicznych. 

Ponieważ budowa Parku Technologii Kosmicznych jest wpisana do Kontraktu Terytorialnego, jest więc 

realna szansa, że park powstanie. Wielkie sprawy średnich miast, proszę Państwa, średnie miasta takie 

jak: Nowa Sól, Żary, Świebodzin, Międzyrzecz, Słubice są w specjalnym programie rządowym. Zwróciły 

się więc te miasta do Zarządu Województwa o specjalny taki program regionalny. My, w ramach naszej 

Strategii Rozwoju Województwa, również przewidzieliśmy specjalne wsparcie dla tych miast i to jest 
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realizowane. Dla tych, które chciały i się zdecydowały są to małe ZIT-y. I z tych właśnie małych ZIT-ów 

udało się skorzystać Nowej Soli i obszarom powiązanym z Nową Solą: skwierzyńsko-międzyrzecki 

obszar, żarsko-żagański. Inne samorządy się nie porozumiały, nie stworzyły wspólnej strategii. 

Natomiast te, które stworzyły tą wspólną strategię, już realizują bardzo duże projekty w swoim obszarze, 

finansowane z Regionalnego Programu Operacyjnego. Gościmy też przedszkolaków, szkoły w urzędzie 

marszałkowskim. Port Lotniczy ma swoją nową strategię – Plan Intensyfikacji Przewozów Pasażerskich. 

O tym poinformowaliśmy również na konferencji prasowej. Walczymy z rakiem, realizując duży program 

w zakresie diagnostyki wczesnej i profilaktyki za 3,5 mln. Ten projekt przygotował Departament Zdrowia 

i jesteśmy właśnie we wdrażaniu. Przekazaliśmy już kolejne środki na współfinansowanie kierunku 

lekarskiego przez Uniwersytet Zielonogórski. 300 tys. zł przeznaczyliśmy w budżecie na Inicjatywy 

senioralne, ten konkurs jest już otwarty, nowy program można powiedzieć. Wicemarszałek Stanisław 

Tomczyszyn spotkał się również z członkami Lokalnej Grupy Działania „Między Odrą a Bobrem”.  

To Lokalne Grupy Działania realizują też bardzo duży zakres projektów w zakresie wsparcia 

beneficjentów z obszaru wiejskiego. Są duże środki przeznaczane na otwieranie działalności 

gospodarczej i w tej chwili też Pan Marszałek Tomczyszyn podpisuje kolejne umowy na budowę 

nowych targowisk. Szpital w Zielonej Górze już otrzymał pieniądze, które my przeznaczyliśmy w ramach 

samorządu – 5 mln zł,  już na wyposażenie ośrodka radioterapii – 4 mln i na zabezpieczenie 

przeciwpożarowe – 1 mln zł. Przypomnę, że w tegorocznym budżecie największe szpitale uzyskały  

w budżecie po 7,5 mln zł. Rozwój infrastruktury informacji przestrzennej – w piątek spotkałam  

się w Ministerstwie Cyfryzacji z Przewodniczącym Rady ds. Infrastruktury i Informacji Przestrzennej 

Panem Radosławem Wiśniewskim, który do nas przyjedzie 1 marca. Będziemy o tym rozmawiać w jaki 

sposób wykorzystać duży, rządowy projekt na potrzeby województwa lubuskiego. To jest taki laserowy 

skan w 3D całej Polski, również naszego regionu, gdzie można wejść do tej przestrzeni i planować już  

w oparciu o narzędzia wirtualne i inteligentne wsparcie w obszarze planowania przestrzennego. 

Jesteśmy tutaj trochę zaniedbani, musimy nadrobić te zaległości. Właśnie chcemy o tym rozmawiać, 

żeby taki projekt w połączeniu z dużym projektem starostów, którzy mają już przyznane środki  

w wysokości 35 mln, potraktować to jako taki partnerski wkład do tego wspólnego projektu rządowego  

i zabiegamy – w tym celu prowadziłam te rozmowy – o wpisanie tego projektu do Strategii 

Odpowiedzialnego Rozwoju. Chcemy po prostu na ten cel, na taką skuteczną budowę Geodezyjnego 

Systemu Informacji Przestrzennej, nie tylko w komponencie geodezyjnym, ale również w komponencie 

planistycznym, pozyskać środki z programu „Cyfrowa Polska”. Poznaliśmy w sobotę hity regionów  

i okazuje się, że bardzo dużo jest to producentów żywności: piekarnie, cukiernie. Także wysokie tytuły, 

już nie tylko „Kryształowe Hity”, złote, ale również platynowe. I to są nie tylko gospodarcze hity,  
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ale również samorządowe. I proszę Państwa na zakończenie chciałabym powiedzieć, że rok 2018  

nie jest tylko Rokiem Odry. To jest również Rok Kobiet. Taka została uchwała sejmowa przyjęta. 

Dlatego w tym roku zorganizujemy Kongresy Kobiet nie tylko – jak tradycyjnie do tej pory – w Zielonej 

Górze, w Gorzowie i we Wschowie, ale również w każdym powiecie. Taki plan już mamy opracowany. 

Będzie to 14 w każdym powiecie Kongresów Kobiet, gdzie będziemy mówić o prawach kobiet, mamy 

100-lecie, nie tylko niepodległej, ale również 100-lecie praw kobiet w tym roku. I również odbędziemy  

16 Pikników Zdrowia. Będziemy obecni w każdym powiecie, żeby pokazać, że w regionie skutecznie 

promujemy diagnostykę i profilaktykę, bo jest olbrzymie zapotrzebowanie społeczeństwa na tego typu 

spotkania. Widzimy to w Drzonkowie. W ubiegłym roku zrobiliśmy również Piknik Zdrowia w Gorzowie  

i naprawdę bardzo dużo mieszkańców odpowiedziało na nasze zaproszenie. I proszę Państwa, wiele 

odpowiedzi chyba tutaj w tej prezentacji już udało się znaleźć. Ja tylko powiem jeżeli chodzi o drogi,  

to oczywiście na piśmie, bo bardzo są to szczegółowe pytania. Natomiast jeżeli chodzi o promocję 

zdrowej żywności, chcę zapewnić Pana Radnego Balcerzaka, że jest to jeden z priorytetów naszej 

promocji, bo promocja Szlaku Wina i Miodu, i zdrowej żywności, poprzez udział regionu w Perłach  

co roku, promocja dziedzictwa w tym obszarze jest widoczna na wszystkich naszych targach, Święcie 

Województwa. Staramy się, żeby tych produktów było jak najwięcej i widać, że tak jest, bo pamiętam jak 

mieliśmy ich chyba 5 jeszcze parę lat temu, dzisiaj prawie 80. Również masło Pana Kuźmy – też 

wniosek już został złożony i myślę, że to na pewno będzie Perła, jeżeli chodzi o to masło, bo jest moda 

też na masło w Polsce, ale ono też jest bardzo dobre, spełnia wszystkie na pewno standardy. I tak 

samo Ośrodek Agrotechniki. To jest w naszym interesie, nie tylko dbając o trwałość tego projektu  

i wskaźniki, które musimy osiągnąć, ale naprawdę ten ośrodek sporo nas kosztował, prawie 50 mln zł  

i teraz ta infrastruktura, która powstała w zakresie badawczo-rozwojowym musi zapracować  

na przyszłość. I co do tego nie mam żadnych wątpliwości, granty się tam w tej chwili realizują,  

bo są na to pieniądze. Widzę pod względem dużej liczby patentów i grantów, które są realizowane  

w naszych parkach. Te parki się bilansują, nie trzeba do nich dopłacać, a po 2020 roku z pewnością 

zapracują jeszcze mocniej na rozwój naszego regionu, a zwłaszcza na wzrost PKB i jakość życia  

w naszym regionie. Program antysmogowy jest przygotowywany. Zarząd Województwa naprawdę 

pracuje nad tym. Są również zmiany proponowane przez naszą partię Platformę Obywatelską, przez 

PSL. Są gotowe zmiany ustawowe przygotowane, bo bez zmian centralnych, ustawowych średnio sobie 

możemy poradzić. Za tym muszą pójść konkretne środki finansowe i widzimy już – Rząd proponuje 

środki na termomodernizację w małych gminach, żeby w ten sposób wesprzeć. Gminy też mogą 

współfinansować wymianę pieców, ale przede wszystkim smog pojawił się na taką skalę, gdy została 

dopuszczona na rynku energia, węgiel o tych normach niespełniających żadnych standardów i zakaz 
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używania już został wprowadzony ustawowo, jest niestety wciąż w sprzedaży ten opał, ale już nie wolno 

go używać. I tam, gdzie są już wprowadzone antysmogowe przepisy uchwałami sejmików, tam już  

są mieszkańcy karani, więc też musimy to wziąć pod uwagę, że są sankcje, jeżeli nie przestrzega  

się zapisów, które sejmik przyjmie. Mamy tego świadomość, realizujemy programy ochrony powietrza  

w naszym regionie tam, gdzie są te normy przekroczone i bardzo też nam zależy na tym, żeby 

faktycznie Lubuskie było tą Zieloną Krainą i ten smog do nas nie zawitał, bo póki co nie należymy  

do tych najbardziej zagrożonych regionów. Także co do tematu jeszcze budowy nowego szpitala myślę, 

że trzeba się zastanowić czy to będzie dobry temat na sesję, bo ja pamiętam dokładnie jak był taki 

pomysł budowy nowego szpitala w Gorzowie Wielkopolskim i ten pomysł pojawił się po to, żeby 

zatrzymać nasze działania w zakresie wdrażania programu restrukturyzacji. Więc nie chciałabym, żeby 

te pomysły, które się teraz tutaj pojawiają, miały na celu wstrzymanie inwestycji już realizowanych,  

bo myślę, że chyba to do tego zmierza, bo przeniesienie lokalizacji budowy Centrum Matki i Dziecka  

w tej chwili, to jest zatrzymanie na kilka lat tej inwestycji, o którą przez 10 lat walczyliśmy. Dziękuję. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 5  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo  

za tą krótką informację. Panowie Radni mają pytanie do Pani Marszałek. Pan Radny Kościk i Pan 

Radny Grabarek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pani Marszałek, proszę na chwilę wrócić  

do tej kwestii związanej z Portem Lotniczym. Myślę, że wszyscy cieszymy się ze wzrostu liczby osób, 

które korzystają z tego portu i cieszymy się także z tego, że ta nieszczęsna strategia już jakby nie 

funkcjonuje. Mamy nowy dokument planistyczny. Ja mam – odnośnie tego dokumentu – dwie 

wątpliwości. Mam nadzieję, że Pani rozwieje te moje wątpliwości. Pierwsza – dlaczego on był taki drogi, 

czyli przeszło 400 tys. zł? I druga – dlaczego wykonywała go firma z Węgier, firma węgierska, jak mnie 

pamięć nie myli? Chciałem poznać Pani opinię na temat tego dokumentu i też zapytać kiedy radni 

dostaną ten dokument, bo jakoś tam znaleźć nie mogę? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Pan Radny 

Grabarek. 
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Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Pani Marszałek, z tego co mi wiadomo, Pani 

się spotkała z Panem Ministrem Materną w Warszawie, gdzie przeprowadziliście rozmowę na temat 

lokalizacji szpitala, przeniesienia go i wtedy – jeżeli Pan Minister był potrzebny do załatwienia spraw dla 

województwa lubuskiego – był potrzebny. I taka decyzja po tym po prostu poszła dalej. Następne 

pytanie – jaki jest stan zadłużenia Szpitala Uniwersyteckiego w Zielonej Górze, czy jest audyt 

prowadzony? Co ze szpitalem – tak Pani mówiła, że pięknie jest – w Krośnie Odrzańskim?  

Ta prywatyzacja, jak ona przeszła i dzisiaj mamy jej skutki, oczywiście pacjenci z Krosna. Następna 

prywatyzacja szpitala w Skwierzynie. Niech by Pani też oceniła i widziała jak spółka działa, gdzie jest  

w ogóle nie raz jeden tylko lekarz, który nie przyjmuje wszystkich pacjentów. Następna sprawa, czy 

inwestycja, która już zaczęła działać na terenie szpitala obecnego wojewódzkiego, że wkopano już 

kwotę 1,5 mln zł. w ziemię, a prawdopodobnie, że tam jest to teren po byłym śmietnisku. To mam takich 

kilka zapytań. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo prosimy krótko 

na ten temat, bo niektóre tematy nie były w informacji Pani Marszałek, także to są nowe zupełnie 

tematy. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Oczywiście postaram się krótko. Więc 

jeżeli chodzi o rozwój Portu Lotniczego, wykonawca został wyłoniony w trybie przetargowym, wpłynęły 

dwie oferty – wybraliśmy tańszą ofertę i oczywiście jest to dokument jawny. Firma ta węgierska była 

jednym z partnerów, konsorcjum złożyło tą ofertę, także również jest tam partner polski. Ja, gdy 

zapoznawałam się z tym dokumentem, to muszę powiedzieć, że ta cena była taka, ponieważ badania 

były bardzo szerokie – 2,5 tys. osób zostało przebadanych, bo to były też rozmowy telefoniczne, 

również ankietowanych, nie tylko w Polsce, ale też za granicami kraju. Dużo badań też zostało 

przeprowadzonych w Wielkiej Brytanii, ponieważ też został zbadany wizerunek regionu lubuskiego  

w Europie i postrzeganie również naszego regionu, też po to, żeby wskazać w tym dokumencie kierunki 

realizacji promocji Portu Lotniczego i ewentualnych połączeń, wzbogacenia tej siatki połączeń.  

Są to fachowcy, dobrze oceniamy ten dokument. Myślę, że będziemy rozwijać Port Lotniczy zgodnie  

z tymi wskazaniami. Oczywiście to wymaga jeszcze dopracowania. Natomiast jeżeli chodzi o spotkanie 

z Panem Materną – potwierdzam. Umówiłam się w Ministerstwie Żeglugi Morskiej z Panem Ministrem, 

ale nie w sprawie szpitala, bo w sprawie szpitala, to spotykam się w Ministerstwie Zdrowia. Umówiłam 

się z Panem Materną w sprawie budowy mostu w Milsku, ponieważ Pan Minister przedstawił również, 

na swojej konferencji prasowej, zagrożenie dla budowy mostu w Milsku, informując opinię publiczną  
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o konieczności podniesienia mostu z 5 metrów do rzędnej 7 metrów. A my jesteśmy już po przetargu, 

mamy projekt wykonany, pozwolenie na budowę. W ubiegłym roku został ten przetarg przeprowadzony  

i to było dla mnie dosyć istotne. Chciałam rozmawiać z urzędnikami, a przede wszystkim zobaczyć 

przepisy prawa, jakie są podstawy takiej zmiany, bo niestety moi pracownicy ani ja nie mogłam nigdzie 

w obrocie prawnym znaleźć takich zapisów.  I w tym celu się spotkałam i oczywiście nie uzyskałam 

żadnej informacji na ten temat, potwierdzającej konieczność podniesienia, zmiany tego projektu  

do rzędnej 7 metrów. Również pytałam urzędników Ministerstwa o to na konferencji, na inauguracji 

Roku Odry, bo jest to dla nas niesłychanie ważne, bo jesteśmy przecież w trakcie inwestycji i ta zmiana 

też zatrzymałaby tą inwestycję, już nie mówiąc o kosztach. Mieliśmy bardzo dobry przetarg na kwotę  

73 mln więc kolejny przetarg na pewno znacznie by zwiększył tą kwotę, a nie mówiąc o dodatkowych 

kosztach, związanych ze zmianą rzędnej, przy założeniu, że ten program będzie Rząd realizował,  

bo Pan Materna twierdzi, że pracuje nad przywróceniem żeglowności do klasy 4+. Mamy w tej chwili 

dwójkę, więc skok cywilizacyjny. Myślę, że za jakieś może 50 lat byłoby to możliwe. Mamy bardzo dużo 

mostów, też kolejowych, na Odrze. I nikt nie potrafi w tej chwili odpowiedzieć, czy te wszystkie mosty 

będą podniesione. Jesteśmy po konsultacjach z sąsiadem niemieckim. Także dlatego pojechałam  

do Ministerstwa i tam się właśnie dowiedziałam o planie budowy nowego szpitala i potwierdzam – 

powiedziałam Panu Ministrowi, że oczywiście, że jestem bardzo zainteresowana budową nowego 

szpitala, bo każdy by był, chciał mieć nowy, ładny szpital, ale jeżeli Pan Minister przedstawi jakieś 

realne podstawy do tego, żeby poważnie o tym rozmawiać. Nie sądziłam, że chodzi o zabranie nam 

Centrum Matki i Dziecka na Trasę Północną, czyli zatrzymanie inwestycji, co sądzę wpisuje się już  

w ten rok wyborczy i chyba tak to trzeba komentować. Natomiast, jeżeli chodzi o prywatyzację, bo Pan 

również zwrócił uwagę, że nie wszędzie się udała, ale proszę Państwa, my nie sprywatyzowaliśmy.  

Ja mówiłam o przekształceniu szpitali na podstawie rządowego programu oddłużania jednostek ochrony 

zdrowia, pod warunkiem przeprowadzenia restrukturyzacji. Samorząd Wojewódzki jest organem 

prowadzącym, nie dla wszystkich szpitali. My nie mamy w Krośnie szpitala ani w Skwierzynie.  

W naszych jednostkach, tam gdzie powołaliśmy 4 spółki, wszystkie te jednostki się bilansują. 

Oddłużyliśmy te jednostki skutecznie, ale one są w 100% własnością Samorządu, tam nie ma 

prywatnego podmiotu. Właścicielem 100% jest Samorząd Województwa. Natomiast wiele powiatów 

oddało szpitale swoje w ręce prywatne. 9 jest takich jednostek w województwie i to jest zupełnie inny 

temat – nie wchodząc w szczegóły. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 
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Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w  województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Punkt 6.   

Informacja o inwestycjach zrealizowanych na drogach krajowych w 2017 roku oraz planach  

na rok bieżący.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę bardzo  

o zabranie głosu Pana Marka Langera – Dyrektora Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych  

i Autostrad w Zielonej Górze. Panie Dyrektorze, też poproszę o stosową zwięzłość, bo na pewno będą 

jakieś pytania i dziękuję, że Pan jest obecny. 

 

Informacja o inwestycjach zrealizowanych na drogach krajowych w 2017 roku oraz planach na rok 

bieżący stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Dzień Dobry Państwu, dzień dobry Pani Marszałek, dzień dobry Panie Przewodniczący. Proszę 

Państwa, przygotowana jest prezentacja, jeżeli chodzi o inwestycje na drogach w województwie 

lubuskim, natomiast aby skrócić nie będę jej przedstawiał, jestem tutaj aby odpowiedzieć ewentualnie 

na pytania. Najkrócej rzecz ujmując – w zeszłym roku oddaliśmy dwa odcinki jeżeli chodzi o drogę 

ekspresową S3, to jest obwodnica Gorzowa oraz odcinek Sulechów-Zielona Góra. Jeżeli chodzi  

o odcinek Sulechów-Zielona Góra to jest pierwszy etap z dwuetapowej inwestycji, czyli oddanie części 

drogowej, natomiast zostaje jeszcze do dokończenia etap mostowy. Jeżeli chodzi o most na rzece 

Odrze, zostanie on zakończony do połowy 2019 roku. Pozostałe inwestycje to są mniejsze inwestycje  

i one obejmują wszystkie drogi na terenie województwa lubuskiego. Wartość remontów, czy drobnych 

inwestycji to jest wartość około 70 milionów. W przyszłym roku planujemy kontynuować inwestycje  

na S3. Mamy w tej chwili do dokończenia 4 odcinki i to jest od Zielonej Góry na południe województwa 

wraz z jednym odcinkiem na terenie województwa dolnośląskiego. Planujemy odcinki, które przebiegają 

nowym śladem, czyli od Nowej Soli do węzła Gaworzyc i od węzła Gaworzyc do węzła Kaźmierzów, 

oddać w terminie, przynajmniej jeżeli chodzi o przejezdność. Natomiast odcinek od Zielonej Góry  

do Nowej Soli wraz z węzłem północnym niestety ulegnie lekkiemu opóźnieniu ze względu  

na konieczność naprawy istniejącej jezdni. Zaznaczam, że napawa jest na tyle głęboka, że musieliśmy 
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zwrócić się o dodatkowe środki, ponieważ te kwoty, które były zagwarantowane przez budżet, nie były 

wystarczające w celu przeprowadzenia tych remontów. Jeżeli chodzi o takie ważniejsze inwestycje, 

które w tej chwili prowadzimy to jest studium techniczno-ekonomiczne dla Krosna Odrzańskiego  

i to wszystkie większe inwestycje, na których się skupiłem. Oczywiście w zeszłym roku również zostały 

oddane 3 pary MOP-ów przy S3. W zeszłym roku rozpoczęliśmy już prace przy następnych dwóch 

parach MOP-ów. A w tym roku ogłosimy przetarg na wykonanie trzeciej pary MOP-ów. Wszystko 

oczywiście w ciągu S3. Tutaj padło parę pytań odnośnie Krosna Odrzańskiego i remontu ciągu drogi 

krajowej. Myśmy odpowiedzieli zgodnie z prawdą, myślałem, że zrozumiale. Ale jeżeli nie zrozumiale,  

to powiem może jeszcze raz. Jeżeli chodzi o drogi krajowe, jeżeli rozpoczynamy inwestycje polegającą 

na budowie obwodnicy a studium techniczno-ekonomiczne jest pierwszym etapem realizacji tej 

inwestycji, to w tym momencie  my nie wydatkujemy środków na utrzymanie drogi, która jest w tej chwili 

w użyciu. Wykonujemy tylko niezbędne prace, np. w przypadku kiedy pojawiłaby się wyrwa. 

Wykonujemy tylko i wyłącznie prace, żeby utrzymać ją w dotychczasowym stanie technicznym.  

W momencie powstania obwodnicy, zmienia się całkowicie charakter ruchu i w tym momencie koszty 

naprawy bądź przebudowy znacznie się obniżają w przypadku, kiedy to samorządy będą robiły. Z resztą  

samorządy mają już możliwość wykonania tego co już jest niezbędne przy zmienionym poziomie ruchu. 

Jeżeli chodzi o Krosno Odrzańskie to nie jest miejscowość o najwyższym poziomie ruchu, bo mamy 

miejscowości w województwie, które mają wyższe poziomy ruchu. Czyli odnosząc się do Krosna 

Odrzańskiego to nie jest jedyna miejscowość w województwie, która wymaga dużych nakładów. W tej 

chwili chcielibyśmy się skupić na wykonaniu dokumentacji technicznej, ponieważ nie mamy 

dokumentacji technicznej dla dużej część miejscowości w województwie lubuskim, tak aby być 

przygotowanym do ewentualnych budów obwodnic. Ja dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

proszę o przycisk zielony. Jeśli chodzi o informację, prezentację to będziemy mogli ją zamieścić  

na stronie. Jako pierwszy Pan Grzegorz Grabarek, Anna Chinalska, Tadeusz Ardelli. Proszę  

o zwięzłość. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Droga nr 22 Krzeszyce-Kostrzyn, zjazd  

w kierunku Ośna Lubuskiego, zjazd na drogę wojewódzką. Już wiele pism wysłano do Dyrekcji i nadal 

nie ma odpowiedzi, kiedy będzie modernizowany ten zjazd dla samochodów ciężarowych, które psują 

ogumienie na tej drodze? Dziękuję.  
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Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Ja postaram się odpowiedzieć pisemnie, mój rzecznik zanotuje. Jeżeli wpłynęło coś, bo ja nie 

kojarzę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Prosiłbym, 

żeby Pan odpowiadał na te pytania, które możne, a na resztę proszę o odpowiedź pisemną.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Wójt Krzeszyc zgłaszał to już 3 lata temu.  

I potwierdzane jest co rok.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Pani Radna 

Anna Chinalska, następnie Pan Tadeusz Ardelli.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowny Panie Dyrektorze, odnośnie tej drogi 

nr 29. Skoro plany są od modernizacji i remontu, bo droga jest w tragicznym stanie, jest rozjeżdżana, 

już od 2010 i dalej się nic nie robi mówiąc, że te, które były zadania dość wysoko umieszczone  

w konieczności zrobienia, przesuwa się mówiąc, że te pieniądze pójdą na obwodnicę, mam nadzieję,  

że też Państwo mi jasno odpiszecie – z jakich środków będzie finansowana budowa obwodnicy.  

Bo my jako mieszkańcy Krosna do tej pory nie wiemy. My zauważamy, że robicie Państwo dużo na tej 

drodze nr 29, bo ona od Połupina do mostu w Słubicach już jest cała prawie, piękna droga za wyjątkiem 

Krosna. W tym roku będzie robiona Cybinka. W Cybince macie Państwo zaplanowane na 2018 rok,  

że będzie ta droga robiona na długości 3 kilometrów. Został zrobiony też rejon Drzeniowa, czyli 

praktycznie zostaje tylko Krosno, które jest naprawdę w najgorszym stanie technicznym. Ja Panu 

powiem, że budowa obwodnicy to jest temat rzeka i nie będę do tego wracała, ale patrząc na to po 

ostatnim studium jakie było wykonane, nawet był już wyznaczony przebieg obwodnicy.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Przepraszam bardzo, nigdy nie było wykonane studium techniczno-ekonomiczne dla Krosna 

Odrzańskiego.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Pisaliście Państwo w pierwszej interpelacji,  

że 68 tys. już było w któryś tam latach i potem zostały prace przerwane. My po prostu nie wiemy  

czy one będą kontynuowane i czy się znajdą pieniądze. Nasza inwestycja, jak dziś analizujemy rozwój 
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województwa lubuskiego, jest na 51 miejscu. Czyli ona też nie jest w tych czołowych inwestycjach.  

To a propos remontu drogi jeszcze przez Krosno, o który ja bym apelowała, żeby pieniądze się znalazły, 

bo nie dość, że jest dużo potrąceń i są nawet wypadki śmiertelne w ostatnim roku, to ta droga bardzo 

wiele i chodnik obok niej pozostawia do życzenia – bark deszczówki, koleiny, itd.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Szanowna Pani Radna, ja postaram się odpowiedzieć teraz. Jeżeli chodzi o kwestie inwestycji 

na drodze nr 29, to, to co Pani powiedziała, że w innych miejscowościach są prowadzone lub 

zakończone prace, to tylko potwierdza, to co wcześniej powiedziałem. Jeżeli planujemy budowę 

obwodnicy i podchodzimy do tego poważnie z tego względu nie inwestujemy, tym bardziej, że w Krośnie 

Odrzańskim w tej chwili będzie kilka dużych inwestycji, z którymi my musimy się skoordynować. 

Mówimy tutaj o kwestii żeglowności, o której była dyskusja przed chwilą, która nie ma dojść do skutku,  

a firma SWECO wykonuje dokumentację projektową na podniesie istniejącego obiektu. Przy tej okazji 

ma powstać obiekt tymczasowy, który staramy się o to, żeby był obiektem docelowym. I kwestia 

wkomponowania się obwodnicy w próg, który ma powstać na rzece Odrze. Więc tych inwestycji jest 

sporo. Wracając do pytania, które Pani wcześniej zadała. Wracając do kwestii wyboru przebiegu w tej 

chwili m.in. z tych względów nie jesteśmy w stanie podać. Z resztą dopiero w 2019 roku będziemy znali 

przebieg. Do tej pory były prowadzone jakieś prace studyjne w kwestii przebiegu. Ktoś sobie namalował 

– tedy pójdziemy, tędy pójdziemy, ale studium, czy jakaś koncepcja nigdy nie została wykonana.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Mam jeszcze zapytania dotyczące innych dróg. 

Chciałabym się zapytać, bo jest droga nr 32 Zielona Góra-Gubin i tam za brzózką jest taki uskok. Jest 

pękniecie w jezdni – jadąc od strony Zielonej Góry to jest po lewej stronie. Dwa, trzy lata temu było  

to naprawiane. Ale tam jest jakiś grząski teren i znów ten dojazd do Gubina od tej strony jest 

niebezpieczny. O tym poinformowali mnie radni Gubina. Dlatego też chciałabym się zapytać, czy nie 

lepiej byłoby raz porządnie zrobić ten uskok, bo tam jest jakiś grząski teren, a nie co chwile wracać  

do tej samej sprawy i wykładać środki na dywanik asfaltowy. To byłaby jedna sprawa. I jeszcze 2.  

Na drodze nr 29 przy wyjeździe z Osiecznicy jest zwalniacz ruchu, który ma inny kąt, że samochody 

wjeżdżają do rowu. I tam nie ma groźnych wypadków ale systematycznie niszczony jest tam taki mnich  

i te samochody wjeżdżają do rowu. Mam informację od Straży Pożarnej, że co chwile zdarzają się tam 

stłuczki. Czy nie można byłoby tego wyjazdu z miejscowości wyprostować, a najlepiej prosiłabym  

o wizję lokalną, żeby ktoś z Generalnego Zarządu przyjechał i zobaczył na miejscu jak to wyglądać.  
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To nie są wysokie koszty a jakby się wyprostowało ten łuk, to nie byłoby tyle stłuczek. O to mi tylko 

chodzi. Dziękuję bardzo.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Niektóre urządzenia bezpieczeństwa ruchu świadomie są wbudowywane, tak żeby spowolnić 

ruch, tak żeby ludzie byli zmuszeni do zwolnienia. Jeżeli zostało to wykonane, to została oszacowana 

liczba wypadków. I doszliśmy widocznie do wniosku, że należy to wykonać i dzięki temu zmalała liczba 

groźnych wypadków.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Co do tej drogi  

do Gubina, to Pana poprzednik, Panie Dyrektorze, dwukrotnie to robił, a wygląda to cały czas tak samo. 

Trzeba się zastanowić. 

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Złożymy odpowiedź na piśmie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Tadeusz Ardelli. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Panie Dyrektorze, ja chciałem zapytać, co tam 

słychać na A18. Czy coś się tam robi, czy przewiduje się? 

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Na A18 w tym roku będzie przetarg na wykonanie węzła Olszyna i to będzie łącznie 1,5 km 

nawierzchni. Natomiast w tej chwili jesteśmy po przetargu, jeżeli chodzi o powtórną ocenę 

oddziaływania na środowisko na całych 70 km A18. Po wykonaniu tej powtórnej oceny, jeżeli będzie 

możliwość ograniczenia ilości przejść dla zwierząt, a zakładamy, że będzie możliwość, będziemy 

najprawdopodobniej ogłaszali przetarg na wykonanie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Józef Kruczkowski. 
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Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Dyrektorze, dwie kwestie związane  

z drogą nr 22. Jedna sprawa to jest kwestia już od wielu lat wnioskowana budowy ronda przy wyjeździe 

z Gorzowa. Tam w tej chwili jest droga powiatowa, która de facto pełni nieformalną rolę północnej 

części obwodnicy miasta. Ruch na tej drodze wzrasta z wielu powodów, bo gmina Santok, czy Kłodawa 

to są takie gorzowskie sypialnie i w tej chwili są przygotowywane dwie strefy gospodarcze dodatkowo. 

Miasto Gorzów modernizuje wyjazd z Gorzowa na tej drodze 22, będzie przebudowana. W tej chwili  

w godzinach porannych i popołudniowych jest blokada tego skrzyżowania. Dzisiaj jechałem na Sejmik  

i o godz. 8:00 trzeba było odstać prawie 15 min, żeby wjechać na drogę 22. Wydaje mi się, że z tych 

wszystkich sytuacji jakie się obserwuje w województwie lubuskim, a jeżdżę sporo, jest to najbardziej 

krytyczne skrzyżowanie i mając na uwadze, że w tej chwili jest cały pakiet zadań realizowany przy tej 

drodze, byłoby bardzo celowe, żeby doprowadzić do tego ronda, zwłaszcza, że kiedyś koncepcja była 

zrobiona. Nawet można powiedzieć, że to był projekt jakieś 10 lat temu, oczywiście trzeba by było  

to zaktualizować. Tam jest rezerwa terenowa i wszystko. Wniosek taki aby w ramach tych małych 

zadań, bo mówimy o kwocie kilku milionów złotych... Miejscowość Różanki nie ma takiego zjawiska  

i to rondo to jest kwestia spowolnienia. Natomiast tutaj jest kwestia płynności ruchu. Nie można wjechać 

na drogę, gdzie ograniczenie jest do 70km/h, a wszyscy jadą i tak szybciej. Gdzie wjazd na tą drogę 22, 

gdzie tam jest ruch duży, na odcinku od Gorzowa do Strzelec, stwarza naprawdę niebezpieczeństwo. 

Również z tą drogą związana jest ścieżka rowerowa, której kilka lat temu fragmenty zostały 

wybudowane i zasadniczo ta droga z kawałkiem modernizacji około 2 km została pozostawiona. Dzisiaj 

nikt z tej ścieżki nie korzysta, bo każdy rozsądny, kto ma tam jechać i za chwilę wyjechać na drogę, 

gdzie jest pełno tirów, bo to jest droga na Gdańsk, wiadomo, że nie ma innej alternatywy. To po prostu 

ta ścieżka nie funkcjonuje, a jej rola jest istotna, bo jak przed chwilą powiedziałem, jest to największa 

sypialnia,  jest to wyjazd do największego skupiska domów letniskowych dla Gorzowian. Jest to wyjazd 

na ośrodek sportu i rekreacji wraz z kąpieliskiem, gdzie w lecie mnóstwo ludzi jeździ. Jest to też kwestia 

związana z tym, że w ramach ZIT-ów, gdzie zarówno Gorzów, jak i gmina Santok i Kłodawa właśnie  

na tej drodze powiatowej też będą budowały ścieżki na drogach przyległych. To nie wątpliwie wywoła 

dodatkowy ruch rowerowy i jeśli nie nadrobimy pewnych rzeczy w postaci dobudowania tylko  

do miejscowości Zdroisko, bo o tym mówię, dalej nie mówię, tam już sytuacja nie wymaga pilnego 

rozwiązania. Żeby na tym odcinku te ok. 2-3 km, bo tyle brakuje, wybudować i zapewnić 

bezpieczeństwo i nie marnować tych milionów włożonych wcześniej. Bo po prostu, jak powiedziałem, 

nikt nie jedzie kilometr, żeby później jechać kilometr po bardzo ruchliwej niebezpiecznej drodze. Dopiero 

sytuacja będzie widoczna za rok lub półtora, kiedy będą wybudowane ścieżki przez Gorzów i gminy, jak 

bardzo jest to niebezpieczny fragment. Mój wniosek jest taki, żeby Pan Dyrektor pilnie rozważył  
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tą kwestię, żeby przynajmniej w tym roku przygotować dokumentację, a w przyszłym roku przystąpić  

do wybudowania tych dwóch kwestii. Nie mówimy o setkach milionów złotych. Przy jednym i przy 

drugim zadaniu mówimy o małych milionach złotych.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo  

za te małe miliony. Pan Dyrektor ma tutaj coś do powiedzenia.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Jeżeli chodzi o rondo, mówimy o skrzyżowaniu 22 z S3, czyli mówimy o węźle południowym? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ja mówię o północy Gorzowa, a nie  

o południu. Tam gdzie droga powiatowa pełni rolę obwodnicy. 

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Jeżeli się nie mylę to w tej chwili Gorzów przygotowuje dokumentację. Może to jest wewnętrzna.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Nie na żadną obwodnicę nie przygotowuje. 

Nie, to nie obejmuje tego fragmentu, tam jest przewidziana rezerwa terenowa, ale już na wysokości 

miejscowości Różanek przez las, która pewnie nigdy nie dojdzie do realizacji, bo na to trzeba będzie 

setki milionów złotych. I raczej, że tak powiem, trzeba będzie między półki włożyć i zapomnieć. A ten 

fragment to jest żywy fragment, który w tej chwili, jak powiedziałem, korkuje się, stwarza ogromne 

ryzyko. To jest prawie jak rosyjska ruletka, jak wjechać na 22 żeby nie zostać trąconym.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Na naszym odcinku w naszym zakresie na węźle północnym mamy drogę dwujezdniową  

i dwupasową. Na naszym odcinku, czyli w ramach naszego pasa drogowego mamy dwujezdniową  

i dwupasową jezdnię.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Dyrektorze, ja myślę, że jak Pan 

zapamięta albo weźmie z protokołu to o czym mówię... Ja mówię o drodze 22 jako jednojezdniowej, 

jako wylot z Gorzowa tuż za granicą miasta Gorzowa. Bo mówię miasto Gorzów buduje do granicy  

i za 300 metrów pojawi się skrzyżowanie, które w tej chwili jest niebezpieczne, nie mówię o dwóch 

jezdniach, bo trzeba być realistą pod względem finansowym, ale bezwzględnie to rondo powinno 
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powstać. Jak powiedziałem, wnioski są już od kilkunastu lat. Tam jest na pewno w archiwum 

dokumentacja, jeśli się znajdzie, tam oprócz aktualizacji nie trzeba więcej nic robić.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Ja odniosę się pisemnie, ale jeśli chodzi o drogę 22 to ja wiem, ze powinno być rondo, tylko  

że to jest na węźle południowym.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Nie. Ja mówię o północnym wyjeździe  

z miasta Gorzowa.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: O północnym wyjeździe w ciągu drogi 22, czyli nie na węźle, tylko północnym wyjeździe, czyli 

nie precyzyjnie Pan podał. Bo jeżeli chodzi o wyjazd 22, my mamy dokumentację ciągu 22 na północny 

wschód. Mamy całą dokumentacje przygotowaną, oczywiście ona powinna zostać zaktualizowana 

łącznie ze ścieżkami, łącznie z drogami zbiorczymi. Natomiast w tej chwili nie mamy finansowania  

na to, wiec w tej chwili nie jesteśmy w stanie tego wybudować. I druga sprawa, jeżeli dobrze pamiętam, 

to tego odcinka nie ma w programie budowy dróg krajowych. Jeżeli nie ma w programie budowy dróg 

krajowych, my tego nie wykonujemy.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Dlatego ja nie mówię o modernizacji drogi, 

tylko mówię o tym rondzie, Panie Dyrektorze. To jest zadanie punktowe, to tego typu zadnia nie  

są w programie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę Pana Radnego 

o złożenie wniosku, bo nie budujmy w drodze dialogu rond, bo mimo wszystko potrzeba na to wniosku. 

Pan Radny Zbigniew Kołodziej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Dyrektorze, najpierw chciałbym 

pogratulować sukcesu związanego z obsługą miejsc podróżnych, bo dosyć to długo trwało, ale w końcu 

te trzy miejsca na terenie województwa są, co uważam, że w dużym stopniu zabezpiecza 

bezpieczeństwo przejazdu przez nasze województwo lubuskie. Chciałbym się odnieść do spraw,  

w których dwa lata temu składałem interpelację. Efektów nie ma ale być może powoli, jak koleżanka 

Radna Chinalska, niektóre informacje powiela wielokrotnie, może ujrzą światło dzienne. Jedna sprawa 
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dotyczy przebudowy skrzyżowania drogi krajowej 92 z drogą powiatową 1236F, miejscowość Gronów. 

Chodzi o lewoskręt. Wójt gminy Łagów chyba od 10, czy 12 lat wnioskował o realizację tej inwestycji. 

Zaraz za mostem w miejscowości Stok. Troszeczkę jest przekładań w czasie i chciałbym się 

dowiedzieć, czy już jest jakaś realna szansa terminu, kiedy to może być zrealizowane. Następna 

sprawa dotycząca budowy sygnalizacji świetlnej wzbudzającej na przejściu dla pieszych w miejscowości 

Wilkowo. Tam był moment taki, na samym początku, jak autostrada była bezpłatna, ruch się zmniejszył. 

W tej chwili mimo wszystko ten ruch dosyć spory jest w miejscowości Wilkowo. I bardzo często jest 

problem z przejściem i tutaj bym proponował, jeżeli jest taka możliwość, aby chociaż w jednym miejscu 

koło kościoła na zasadzie wymuszenia przyciskiem, żeby przez przejście można było przejść. Temat 

następny dotyczy budowy chodnika w miejscowości Wityń. Wiem, że w tym roku była inwestycja  

na dosyć długim odcinku – ponad 8 kilometrów i odcinek około niecałe 100 metrów, jeśli chodzi  

o chodnik, nie został ujęty. Tam jest tak, że część wsi idzie, później jest obramowanie gdzie płotki  

są. Mieszkańcy muszą iść na ulicę drogi krajowej 92, żeby dojść do domu. Wiem, że jakieś interpelacje 

w tym kierunku były składane, ale prosiłbym o informację, czy jest możliwość przyśpieszenia tej 

realizacji, bo inwestycja nie jest kosztowna, a jednocześnie chodzi o bezpieczeństwo mieszkańców tej 

miejscowości. Jeszcze jedno. Czy w planach Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad jest 

budowa ścieżek  rowerowych wzdłuż drogi 92. Wiem, że na terenie Wielkopolski bez problemu  

to zostało zrealizowane, u nas to bardzo biednie wygląda i chciałbym zapytać, czy są jakieś plany.  

I na koniec węzły na autostradzie A2. Tu jako Sejmik żeśmy jakieś dokumenty przygotowywali aby  

to przyspieszyć. Czy jest jakaś szansa, czy jakieś światełko w tunelu, jeśli chodzi o realizację tych 

węzłów. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Panie 

Dyrektorze.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Na dwa ostatnie pytania postaram się odpowiedzieć natomiast na wcześniejsze udzielę 

pisemnej odpowiedzi. Jeżeli chodzi o ścieżki rowerowe w ciągu drogi 92 i kwestię powstawania ich  

w Wielkopolsce. Prześledziłem w jaki sposób są one realizowane w Wielkopolsce. Otóż w Wielkopolsce 

stosunkowo gminy są bardzo bogate, podpisują porozumienie na wykonanie dokumentacji. 

Dokumentacja jest gotowa i w momencie kiedy znajdują się w ramach różnych programów pieniądze, 

automatycznie przystępują do realizacji. Podobną ścieżkę samorządom proponuję u nas w lubuskim, 

tak abyśmy byli przygotowani pod kątem dokumentacyjnym. I w tej chwili, o ile dobrze pamiętam, 
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Świebodzin, Łagów wchodzą w takie porozumienie, chcemy uzgodnić i podpisać takie porozumienie.  

Ja zagwarantować nie mogę powstania w konkretnym terminie lub kiedy to zostanie wykonane, 

natomiast zawsze to urealnia powstanie, ponieważ mamy wcześniej wiedze i świadomość o jakich 

kwotach mówimy, czy dysponujemy terenem i czy jesteśmy w stanie przeprowadzić taką inwestycję. 

Jeżeli chodzi o węzeł Łagów, było kilka spotkań na ten temat i jeżeli się nie mylę to będzie 

organizowane już w tej chwili na poziomie Ministerstwa spotkanie z Autostradą Wielkopolską w kwestii 

ewentualnie przystąpienia. Z tym oczywiście, że nie jest żaden pewnik ale w kwestii przystąpienia  

do negocjowania aneksu w zakresie powstania węzła Łagów.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Zbigniew Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Dyrektorze, mało ważne jest czy ten most 

w Milsku będzie miał 5, czy 7 metrów od tafli wody, ale powstanie w końcu. Trzymam też za słowo 

Panią Marszałek, że wraz z tym mostem powstanie obwodnica, która połączy z parkiem i z łącznikiem  

z S3 południe Zielonej Góry z tym mostem. Po pierwsze ten most dla mieszkańców zaodrzańskich gmin 

będzie łączył z Zieloną Górą i południe województwa ale on ma pełnić rolę także w drugą stronę.  

To będzie najkrótszy dojazd do Poznania i chcielibyśmy, żeby był wykorzystywany przez ruch kołowy 

ciężki, przez samochody duże. I teraz, Panie Dyrektorze, faktycznie w tych Bojadłach jest problem. Tam 

jest ta droga 313, ona jest drogą wojewódzką, która łączy z Kargową Bojadła przez Klenice. Pytanie 

moje jest takie, czy Państwo myślicie o tym, żeby na przykład przejąć zasób dróg krajowych, całe  

to połączenie od obwodnicy w Kisielinie, czy może są jakieś inne pomysły połączenia do Kargowej. Czy 

rozmawiacie z Zarządem Dróg Wojewódzkich i Panią Marszałek, żeby się nie okazało, że tak jak 

powiedziałem, ten ruch dotrze na wysokim komforcie drogi do Bojadeł, a później to już będzie problem. 

Dziękuję.  

 

Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Tutaj chyba Pani Marszałek powinna się odnieść, ponieważ to jest inwestycja na drodze 

wojewódzkiej.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Czy Generalna Dyrekcja myśli o przejęciu tego 

całego połączenia od Kisielina, począwszy aż do powiedzmy drogi krajowej 32? 
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Marek Langer Dyrektor Oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej 

Górze: Nie mamy takich w ogóle sygnałów więc to raczej nie wchodzi w rachubę w tej chwili.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Panie 

Dyrektorze. Ja też chciałem podziękować, że Pan podjął się jako nowy Dyrektor ścieżki rowerowej  

od Zielonej Góry do Dąbia, bo wiemy w jakim to jest stanie ale dziękuję za tą inicjatywę i dotrzymanie 

słowa. Dziękuję. Szanowni Państwo, zbierzemy wszystkie informację, na które Państwo oczekiwaliście 

odpowiedzi i odpowiemy na piśmie, i przekażemy dodatkowo aby Pan Dyrektor mógł na nie 

odpowiedzieć. Rozumiem, że informację o inwestycjach zrealizowanych na drogach krajowych  

w 2017 roku oraz planach na rok bieżący Sejmik przyjął do wiadomości. W tej chwili jest godzina 13:47, 

ogłaszam 20 minutową przerwę. Prosiłbym bardzo, żeby po 20 minutach dotrzeć na salę obrad. 

Dziękuję bardzo.  

 

przerwa 

 

Punkt 7. 

Ocena Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego za lata 2012-2017.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady po przerwie. Proszę o krótkie wystąpienie Pana Macieja Nowickiego – Dyrektora 

Departamentu Rozwoju Regionalnego. 

 

Informacja dotycząca oceny Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego za lata 2012-2017 stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Maciej Nowicki Dyrektora Departamentu Rozwoju Regionalnego: Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo, mam krótko wystąpić, mam w prawdzie prezentację taką dosyć długą, ale biorąc pod uwagę, 

że duża część z Państwa Radnych na komisjach już to widziała, to faktycznie skoncentruje się na kilku 

rzeczach. Jak będą pytania, to będę odpowiadał. Natomiast sprawa jest istotna bo dotyczy tego dla nas 

najważniejszego dokumentu, tutaj jest przypomnienie struktury strategii. Nowe elementy to obszary 

strategiczne i interwencje, o tym za chwilę. I też umieściliśmy najważniejsze przedsięwzięcia 

strategiczne dla rozwoju regionu. Powiem dwa słowa przypomnienia lub informacji – co obejmowała  

i dlaczego robiliśmy ewaluacje strategii. Proszę Państwa, ponad dwa lata temu zrobiliśmy średnią 
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okresową ocenę strategii, natomiast rok temu ukazała się rządowa Strategia na rzecz 

Odpowiedzialnego Rozwoju na bazie planu Morawieckiego i zgodnie z zasadą nasza Strategia Rozwoju 

Województwa powinna się wpisywać w rządową strategię, chociaż była uchwalona wcześniej.  

Po pierwsze, chcieliśmy sprawdzić w jaki sposób jest spójna z SOR-em, a po drugie jesteśmy już 

pomału w przededniu aktualizowania strategii i ta ocena tegoroczna, z przełomu 2017/2018, będzie 

dobrą podstawą żeby rozpocząć pracę już nad 4 generacją naszej strategii. Zleciliśmy ewaluację 

zewnętrzną, bo ona jest konieczna żeby z zewnątrz popatrzeć jak rozwija się województwo. To zrobił 

zespół profesora Dziemianowicza z Uniwersytetu Warszawskiego. Natomiast my wzbogaciliśmy  

tą ocenę o szereg elementów, które wymagały zebrania przede wszystkim informacji naszych 

wewnętrznych, dotyczących zaawansowania działań w poszczególnych celach operacyjnych,  

ze szczególnym uwzględnieniem funduszy europejskich, ale dotyczących chociażby stanu 

zaawansowania tych 25 kluczowych projektów, które umieściliśmy w strategii. Są też różne tabele 

finansowe w załącznikach, bardzo szczegółowo opisujące wykorzystanie środków unijnych  

w poszczególnych celach. Proszę Państwa, wyzwania były oceniane, czy one są aktualne, wizja 

rozwoju z tym zdaniem, które najbardziej się wszystkim podoba, albo czasami budzi kontrowersje, czyli 

Zielona Kraina Nowoczesnych Technologii. Przypomnę, bo niektórzy mylą, że to nie jest stan, który już 

mamy, tylko to jest wizja docelowa, do której chcemy dojść i pomału się posuwamy. Spójność celów 

strategicznych strategii z dokumentami zarówno zewnętrznymi, unijnymi i przede wszystkim z SOR-em, 

jak i wewnętrznymi, była badana. I to robili ewaluatorzy zewnętrzni, czyli profesor Dziemianowicz. 

Wnioski macie Państwo tutaj wypisane, które mówią, że de facto nasza strategia jest aktualna, nie jest 

w niczym sprzeczna, wręcz jest spójna, wpisuje się w te główne cele państwa, które są w strategii  

na rzecz Odpowiedzialnego Rozwoju, że aktualne są nasze wyzwania, cele strategiczne. Także 

gdybyśmy mieli aktualizować strategię tylko ze względu na SOR, być może nie byłoby takiej 

konieczności, ale rok 2020 jest już blisko więc i tak będziemy to robić. Proszę Państwa, dostaliście 

różne materiały dotyczące strategii, wiec przypomnienie celów tych 4 strategicznych i celu głównego, 

dlatego że przede wszystkim ta cześć zrobiona przez podmiot zewnętrzy, przez zespół profesora 

Dziemianowicza, oceniła stan realizacji wskaźników w poszczególnych celach. Proszę Państwa, w celu 

głównym tym wskaźnikiem takim kluczowym jest oczywiście PKB na głowę mieszkańca i tutaj, żeby nie 

zmylił ten wykres, to jest nasz PKB w stosunku do średniej krajowej. Tu ambitnie sobie założyliśmy,  

że będziemy się zbliżać do średniej krajowej, to znaczy, że będziemy się rozwijać szybciej niż średnio  

w kraju. To nie jest takie łatwe, bo jednak tendencje, nie tylko polskie, ale i europejskie, pokazują,  

że najszybciej rozwijają się te regiony matropolitalne z Mazowszem i z Warszawą na czele.  

Ale pocieszające jest to, że na tym poziomie 83-84 % PKB na głowę w kraju utrzymujemy się, także 
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należymy do województw rozwijających się na poziomie mniej więcej średniej krajowej. Nie tracimy 

dystansu tak, jak to było wcześniej w latach dwutysięcznych. Lepiej wygląda ta krzywa dotycząca PKB 

w stosunku do średniej unijnej, tu się zbliżamy i jest szansa, że ten 65% poziom w stosunku do Unii 

Europejskiej, osiągniemy, a przynajmniej się do niego mocno zbliżymy.  Znakomicie z kolei wychodzi 

wskaźnik zatrudnienia, czyli ile procent naszych mieszkańców województwa lubuskiego w wieku tym 

produkcyjnym, nawet od 15 lat licząc, pracuje i praktycznie ten wskaźnik docelowy, w którym baza 

wyjściowa była dosyć niska, już prawie osiągnęliśmy. A biorąc pod uwagę, że mamy dane za 2016 rok, 

to prawdopodobnie już osiągnęliśmy to, co chcieliśmy osiągnąć w roku 2020. Wzrasta też długość 

życia, zarówno kobiet jak i mężczyzn, przy czym tutaj wciąż ta długość kobiet jest zdecydowanie 

wyższa niż mężczyzn. I proszę Państwa, wnioski z celu głównego, w zasadzie wszystko powiedziałem, 

te najważniejsze rzeczy. Tutaj też Państwo widzicie tabelę finansową dotyczącą alokowania środków  

z Programów Operacyjnych poprzedniej Perspektywy Finansowej, obecnej – jesteśmy gdzieś tak  

w połowie wydatkowania i ze środków własnych. Cel strategiczny pierwszy, ten najniekorzystniejszy 

wskaźnik, który mamy w strategii faktycznie z tym jest ciągle dosyć słabo, czyli nakłady na badania  

i rozwój w stosunku do PKB. On rośnie wolno, jeszcze z takimi wahaniami. Ciągle liczymy, że mocno 

przyspieszy ze względu na chociażby te olbrzymie środki, które inwestujemy w Parki Naukowo-

Technologiczne, wspieramy przedsiębiorstwa z RPO, itd. Natomiast już przekroczyliśmy liczbę 

absolwentów szkół wyższych na kierunkach matematycznych, przyrodniczych i technicznych, czyli tych 

najbardziej pożądanych. Niecałe 2 lata temu w 2016 roku już mieliśmy ok. 25% zdecydowanie powyżej 

wartości, którą sobie wymarzyliśmy w roku 2010. Wartość dodana brutto, produktywność naszych firm 

rośnie, widać, że ta krzywa rośnie całkiem nieźle. Struktura pracujących – tutaj dyskutowaliśmy trochę  

o tym na Komisji Gospodarki i Rozwoju. Proszę Państwa, faktycznie tutaj zmiany nie są jakieś 

radykalne, chociaż taka tendencja jest, podobnie jak w kraju, że zatrudnienie w rolnictwie stopniowo 

maleje – w tej chwili mamy niecałe 7% siły roboczej lubuskiej zatrudnionej w rolnictwie i tych 

okołorolniczych zawodach. Rośnie pomału zatrudnienie w usługach. Natomiast u nas bardzo wysokie 

jest w sumie zatrudnienie w przemyśle i też się z tego cieszymy, bo się okazuje, że wartość dodana, 

produktywność przemysłu w lubuskim jest wyższa niż w usługach, a więc ten wskaźnik na poziomie ok. 

34% zatrudnionych w przemyśle i w budownictwie, daje ponad 41% wartości dodanej w naszym 

województwie, wytworzonej w tej dziedzinie, a więc jesteśmy, można powiedzieć, regionem 

przemysłowym. Stopień wykorzystania miejsc noclegowych, turystyka. Trudną ją zmierzyć. To jest 

jeden wskaźnik z możliwych, taki założyliśmy w strategii. On, po spadku jeszcze, do roku 2013, 

wreszcie zaczął rosnąć, a więc tutaj jest w ostatnich dwóch, trzech latach dobrze. Jeszcze lepiej  

w produkcji energii elektrycznej z odnawialnych źródeł energii, która już zdecydowanie przekroczyła 
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wartość docelową. I proszę Państwa, podsumowanie. W celu pierwszym, w zasadzie ja nie muszę tego 

prawie mówić, bo wszystko Państwo doskonale wiecie na bieżąco, czyli zainwestowaliśmy olbrzymie 

środki w Parki, Ośrodki Naukowo-Technologiczne. Również jest duże wsparcie dla szkolnictwa 

wyższego. Nastąpiło połączenie UZ z PWSZ w Sulechowie, przekształcenie PWSZ w Gorzowie  

w Akademię, czyli bardzo korzystne, konsolidacyjne ruchy. Jest utworzenie Wydziału Prawa, przede 

wszystkim Wydziału Lekarskiego na UZ. I to, co już w zasadzie mówiłem, oprócz OZE wielkie 

inwestycje wciąż trwały i trwają w gospodarkę wodno-ściekową i odpadową, inwestycje w turystykę oraz 

rozwój rolnictwa, który też jest ważny bardzo dla rozwoju naszego województwa. Mimo niezbyt dużego 

udziału, nasze rolnictwo jest bardziej produktywne niż w większości innych regionów kraju i mamy  

te specjalizacje, o czym mówił chociażby Pan Balcerzak i wszyscy wiemy, np. w produkcji mięsa 

indyczego i nie tylko. Cel drugi, na który idzie zawsze dużo pieniędzy, czyli infrastruktura transportowa  

i teleinformatyczna. To jest taki trudny wskaźnik dostępności drogowej do Zielonej Góry i Gorzowa, czyli 

dwóch ośrodków naszych wojewódzkich. Tutaj widać, że w przypadku Gorzowa zarówno ta 30-sto 

minutowa, 60 i 90-cio minutowa zostały już osiągnięte, już nawet przekroczone, głównie dzięki S3, ale 

nie tylko – również inne inwestycje w drogi. Natomiast w Zielonej Górze, szczególnie ta dostępność 60  

i 90-cio minutowa jeszcze trochę odbiega od tego, co założyliśmy – tutaj chociażby wspomniana droga 

S3 jeszcze się robi albo do niedawna się budowała, bo ona najbardziej wpływa na tą dostępność. 

Odsetek gospodarstw domowych posiadających komputer rośnie bardzo dobrze, chociaż widać,  

że w ostatnim czasie troszeczkę ta krzywa się spłaszczyła, ale jesteśmy w czołówce kraju, na 6 miejscu 

wśród województw. Jeszcze lepiej jest jeżeli chodzi o internet szerokopasmowy dla przedmiotów 

gospodarczych. Ten wskaźnik prawie 95% już osiągnęliśmy. Niby technologicznie nie jesteśmy orłem,  

a jednak tutaj jesteśmy w czołówce krajowej na IV miejscu w Polsce. I podsumowanie, w zasadzie 

sprawy znane, dotyczące wspierania infrastruktury transportowej, nie tylko drogowej, bo oczywiście 

modernizacja linii kolejowej, Odrzanka już jest przejezdna prawie cała, dużo lepiej niż to było kilka  

lat temu. I kwestia tego szerokopasmowego internetu, o czym wspominałem. Cel strategiczny trzeci, 

czyli ten głównie służący wyrównywaniu szans, dotyczący i edukacji podstawowej, i ochrony zdrowia, 

kultury, sportu, wykluczenia społecznego, zrównoważonego rozwoju obszarów wiejskich i również 

kwestii zagrożeń naturalnych. Przede wszystkim w naszym województwie to jest kwestia 

przeciwpowodziówki. Tutaj wskaźnik bezrobocia – świetne wyniki – najniższy według unijnej metodologii 

BAEL-a, czyli tu im niższy tym lepszy, chociaż przedsiębiorcy już zaczynają mówić, że za niski,  

bo brakuje rąk do pracy w przemyśle, chociażby właśnie tym, który się całkiem nieźle rozwija. Również 

dobrze wygląda jeżeli chodzi o liczbę dzieci w przedszkolach, praktycznie już osiągnęliśmy tą wartość 

docelową, a w 2015 roku nawet była wyższa, ale musimy to obserwować, bo też tam były pewne 
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kwestie, dotyczące sześciolatków – czy idą do szkoły, czy do przedszkola. Kwestia 500+ być może,  

że ciut zmniejszyła tą wartość, ale jednak tu jest zdecydowanie lepiej niż pozycja wyjściowa. Również,  

a nawet jeszcze lepiej jest jeżeli chodzi o zagrożenie ubóstwem relatywnym – tu też im mniej tym lepiej 

– widzicie Państwo, że ta krzywa od 2014 r. przez 2 lata zmalała bardzo gwałtownie i tutaj również 

znaleźliśmy się na I miejscu w kraju o najmniejszym tym zagrożeniu. Ludność obsługiwana przez 

oczyszczalnię ścieków – to rośnie, bo te obszary wiejskie też mają coraz więcej oczyszczalni. 

Urodzenia żywe na 1 tys. mieszkańców, tutaj wyjaśnialiśmy chyba na komisji, żeby tego źle nie 

rozumieć – to nie jest śmiertelność niemowląt, że nasza służba zdrowia jest taka słaba, że ta krzywa 

zamiast rosnąć to spada, ale to wynika po prostu ze zmian demograficznych. Po prostu mamy niż 

demograficzny, może nawet już na długo czy na zawsze mniejszy lub większy i spada dzietność,  

w związku z tym tych urodzeń żywych, zamiast tego, że chcieliśmy, żeby one wzrosły do 2014 to…, 

zobaczymy co będzie dalej. Troszeczkę ta krzywa drgnęła. Także wspominałem już o tych 

najważniejszych kwestiach. Bardzo dużo inwestycji w ochronę zdrowia, ale to nawet dzisiaj Pani 

Marszałek o tym mówiła, nie tylko, także nie będę tutaj Państwu mówić, bo znacie to doskonale –  

w kulturę, w inne kwestie, dotyczące tych wyrównywania szans, szczególnie na obszarach wiejskich  

i w przeciwpowodziówkę. I region efektywnie zarządzany, już ostatni cel strategiczny. Tutaj trudno jest 

znaleźć dobre wskaźniki, takie wybiórcze, w zasadzie nawet dotyczące bardziej gmin. Dwa tylko 

przedstawię, a więc odsetek powierzchni województwa objętej planami miejscowymi, niestety słabo  

to wygląda, bardzo słaby przyrost naszej gminy, jakoś niezbyt te plany rysują w przeciwieństwie  

na przykład do sąsiadów z Dolnego Śląska, widzicie kolor na mapie. Jest też – i to jest dosyć 

zadziwiające, musimy się nad tym pochylić – odsetek osób korzystających z usług on-line świadczonych 

przez urzędy. To oczywiście też dotyczy głownie gmin. Czyli, że bardzo mało mieszkańców naszego 

województwa korzysta z internetu w kontaktach z urzędami gmin, ale też te nasze urzędy gmin –  

bo my robiliśmy jako ROT też badanie, wśród trzydziestu chyba kilku gmin województwa lubuskiego – 

nasze gminy też mają dosyć wciąż słabą ofertę w stosunku do mieszkańców, mimo, że tu na poziomie 

Samorządu Województwa, Urzędu Marszałkowskiego, podejmujemy dużo inicjatyw dotyczących takich 

kwestii jak e-urząd i nie tylko. Proszę Państwa, tworzymy dokumenty strategiczne, Plan 

Zagospodarowania Przestrzennego jest praktycznie na ukończeniu. Promujemy bardzo intensywnie 

województwo w kraju i za granicą. I tutaj kwestia, którą też trudno zmierzyć, ale jest niezwykle istotna  

w tym celu – to jest współpraca zagraniczna, przede wszystkim transgraniczna z naszymi partnerami  

z Brandenburgii i Saksonii w ramach Programów Interreg, właśnie transgranicznych. Proszę Państwa, 

zbliżam się do końca, ale jeszcze chwila. Obszary Strategicznej Interwencji, to jest to novum, którego 

we wcześniejszych strategiach nie było. Wyznaczyliśmy kilka tych OSI, czyli tych obszarów, na które 
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powinniśmy interweniować i to nie tylko są obszary problemowe, ale również obszary o największym 

potencjale wzrostu, tak jak miasta wojewódzkie. Tutaj tylko przykładowo chciałem pokazać, dzisiaj też  

o tym była mowa, Pani Marszałek wspominała, że chociażby z Regionalnego Programu Operacyjnego 

są działania w różnych osiach priorytetowych, dedykowane tym miastom subregionalnym i lokalnym, nie 

tylko tym dużym ZIT-om i małym ZIT-om. I również na inne OSI i obszary przygraniczne, to jest właśnie 

przede wszystkim ten Interreg, obszary powodziowe. Robione są inwestycje na Odrze, Słubice, Nowa 

Sól i nie tylko lub też kwestie w różnych osiach priorytetowych, poświęcone wsparciu projektów, 

dotyczących kultury i ochrony przyrody. I 25 strategicznych projektów macie Państwo w raporcie tym 

naszym ewaluacyjnym, stan ich zaawansowania. Część jest w Kontrakcie Terytorialnym, część  

w ramach ośmiu projektów Polski Zachodniej. W większości są realizowane, a niektóre już 

zrealizowane, inne dopiero rozpoczynane, a są i takie, na które czekamy, to jest te 25 projektów.  

Ja bym miał w tej chwili tyle. Jeżeli będą jakieś pytania, to proszę bardzo. 

 

Prezentacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Radny Balcerzak ma pytanie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Drodzy Państwo, bardzo istotną rzeczą nie 

tylko jest ekonomia społeczna, ale ekonomia gospodarcza. W tej ekonomii społecznej robimy wszystko  

i Pan Marszałek i Pani, Panowie, którzy zarządzają tą ekonomią społeczną, ale żeby ją realizować,  

to trzeba zarobić w biznesie. I teraz króciutko, żeby Państwu nie zabierać czasu, odniosę się do dwóch 

spraw – Forum Gospodarcze w Międzyrzeczu i Interreg, który się odbył pierwszego. Na Forum 

Gospodarczym w Międzyrzeczu Pan Korolewicz takie hasło  Państwu rzucę: „Musimy postawić  

na to, w czym będziemy super”. I teraz rodzi się pytanie, Panie Dyrektorze, do Pana, czy ci zewnętrzni 

audytorzy uwzględnili potrzeby tego województwa, możliwości, firmy, strefę ekonomiczną, demografię, 

Ukraińców, żeby zrobić taki program, żebyśmy się rozwijali i z tych miejsc przesuwali się do przodu.  

A druga sprawa na Interregu. Ta narada w Międzyrzeczu mi się nie podobała, bo panel był tylko 

prowadzony przez tych, którzy byli na górze, nie było z sali możliwości zabrania głosu, żeby 

konstruktywnie nawiązać do tego czy jesteśmy województwem rozwojowym, czy wykorzystujemy ten 

największy potencjał, który mamy, czy zatrzymamy ludzi w strefie wiejskiej, czy będziemy szkolić 

wartościowo, jakościowo potrzeby biznesu. Tylko sztuka dla sztuki. Natomiast w Interregu – profesor 

Jarosław Macała – wpadliśmy w pułapkę średniego rozwoju. Rodzi się pytanie, dlaczego wpadliśmy, 
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dlaczego wielkiego, dynamicznego rozwoju? Czy wykorzystujemy cały potencjał tego województwa.  

Ja jestem Lubuszaninem od 1945 roku, jestem dumny, nie dlatego, że 10 lat uczestniczę w tym 

Sejmiku, oczywiście z tego też jestem dumny i z Panem Dyrektorem chyba  wspólnie nieraz mówiliśmy 

jak ja byłem szefem Komisji Gospodarki – „umówimy się na kawę”. Jakoś do tego nie doszło. Szkoda, 

że wiedza i też praktyka do tego po prostu nie dorosły. Natomiast, wracając do Interregu, mówimy  

o współpracy transgranicznej, to jest istota sprawy, bo nie ma co się obrażać na bogatego, tylko jak ktoś 

ma pieniądze, to robić wszystko – to, co Pan mówił: w usługach, domy wytwórczości, w produkcji, żeby 

przyciągnąć jak najwięcej tego kapitału do Lubuskiego. Pan nie powiedział, że województwo lubuskie 

ma dużo kapitału obcego. Ja już nie będę mówił o Sławie, gdzie są duże firmy, Balcerzak, TG NOVA, 

inni, ale taka powinna być filozofia rozwoju. Ściągamy kapitał tylko dlatego, że chcemy przetworzyć 

surowce, które występują tutaj w województwie i z tego zatrudniać ludzi swoich, kształcić swoich ludzi, 

robić produkcję na rynek, oczywiście eksport. Nie mówił Pan o eksporcie, bo najwięcej eksportuje z tego 

województwa, na eksport jest żywność nieprzetworzona, a powinniśmy robić wszystko, żeby była 

przetworzona. Ja dzisiaj rozmawiałem z Panem Prezesem czy Wiceprezesem, Panem Iwanem. Kiedyś 

w 2012 roku Ambasada Chińska przysłała zaproszenie, żebym pojechał do Chin i rozwijał przetwórstwo. 

Dzisiaj rozmawialiśmy, żeby do Ambasady wysłać w Chinach, odnośnie lubuskiego, żeby ściągnąć  

na przykład kapitał, żeby tu przetwarzać np. mięso indycze, bo tego potencjału jeszcze nie jest dużo. 

Zobaczcie – strefa ekonomiczna: Sulechów, Kalsk, Wyższa Szkoła. Według mnie, ta Wyższa Szkoła 

Zawodowa powinna być przekształcona w silny Ośrodek Szkolnictwa Zawodowego. Ukraińcy – jest ich 

2 mln, ma być do 3. Tego problemu Pan nie poruszył. Bez rąk do pracy nie będziemy tworzyć postępu. 

Dlatego dziwię się, że do prac w tym audycie zewnętrznym nie włączono ludzi z lubuskiego, a wierzę, 

że nasze województwo – zielone, zielonych technologii – będzie się rozwijało ze względu na położenie  

i na specyfikę. Dziękuję bardzo. 

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Bardzo ciekawe przemyślenia, 

wykraczające poza ten dokument oceny Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego. Właśnie chciałem  

wyjaśnić, że ocena to jest twardy dokument pokazujący, w którym miejscu jesteśmy w stosunku  

do tego, co sobie zamierzyliśmy tych kilka lat temu, na podstawie konkretnych liczbowych wskaźników 

lub danych dotyczących realizacji poszczególnych celów operacyjnych. Natomiast „co zrobić dalej”,  

z bardzo dużym udziałem, jestem przekonany, wszystkich Państwa i społeczeństwa, jak to robiliśmy  

w 2009-2010 roku, jest to przed nami. Na przykład kwestia Ukraińców – nie było w tej obecnej strategii 

tej kwestii migrantów, Ukraińców, jakiejś dużej ilości potrzebnych ludzi z zewnątrz, żeby pracowali, 

ponieważ staliśmy wobec olbrzymiego bezrobocia i martwiliśmy się jak dać pracę, jak rozwijać 
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gospodarkę, żeby nasi mieszkańcy ją mogli znaleźć. Sytuacja była troszeczkę inna. Co do tego  

średniego wzrostu,, to już właściwie nie jest takie też odkrywcze od tego roku, tylko od kilku lat się o tym 

mówi. To jest też w strategii w SOR-ze i to jest kwestia innowacyjności przede wszystkim. Dużo 

inwestujemy w innowacyjność, na razie jeszcze nie jesteśmy zadowoleni z naszego poziomu, ale 

proszę Państwa, chcę powiedzieć, że w przyszłej perspektywie budżetowej Unii jeszcze większy nacisk 

będzie na to, jeszcze mniej środków będzie, zakładając, że te środki będą duże, myślę, że będą. 

Jeszcze mniej środków procentowo zdecydowanie będzie na tą podstawową infrastrukturę, którą też 

ciągle chcemy, czyli drogi itd., czy gospodarka wodno-ściekowa, a jeszcze więcej właśnie  

na konkurencyjność, na innowacyjność. Przypomniałem sobie jak rozpoczynaliśmy pracę nad obecną 

generacją strategii i na takim spotkaniu pierwszym, przed rozpoczęciem prac, zaprosiliśmy prof. 

Gorzelaka, czyli można powiedzieć, osobę chyba obok prof. Szlachty, najbardziej znanego regionalisty 

w Polsce, z którym zresztą pisaliśmy pierwszą strategię w 1999 roku – 2000 i on powiedział, że miejsca 

pracy powinny być dobrze płatne, bo ci ludzie dużo zarabiają, wydają te pieniądze i to jest lepsze. Ale 

wtedy byliśmy w sytuacji, że wszyscy tak patrzyli na niego i z tej Nowej Soli i inni - no jak? Jakiekolwiek 

miejsca pracy są ważne. Także teraz będziemy przed tymi problemami, przed tymi rozwiązaniami. 

Koncentracja tematyczna, chociażby w Funduszach Europejskich, jest już od chyba dwóch perspektyw  

i to są te wybory. Nie na wszystko, tylko na te najważniejsze rzeczy dla nas. Ale dyskusja będzie nas 

czekała przede wszystkim w przyszłym roku nad nową strategią, czy też nad aktualizacją strategii. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan  Przewodniczący Marcinkiewicz i Pani Anna Chinalska. Rozumiem, że nie to samo pytanie, które  

w Gorzowie na komisji? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Ja nie mam 

pytań. Miałem przyjemność też uchwalać tą strategię i dziękuję za ten materiał. Materiał jest dosyć 

obszerny, bo to jest blisko 200 stron. Szczerze mówiąc to dwa wieczory poświęciłem, żeby  

to przeczytać, ale chwała tym, którzy to zlecili i możemy sobie parę słów na ten temat właśnie 

powiedzieć. Po pierwsze: cieszę się, to padło tu w wystąpieniu Pana Dyrektora, że cele są opisane 

właściwie. Czas mija, a już dziś, nawet na podstawie wskaźników, które są tu zaprezentowane, 

widzimy, że te cele były dobrze opisane. To, że nie jest to zrealizowane stuprocentowo – no właśnie, 

pokarzcie mi Państwo strategię, która w 100 % jest zrealizowana. Ale to pokazuje, że to był dobry 

dokument. To po pierwsze. Po drugie, że ta wizja rozwojowa, która została w tym dokumencie 

zarysowana, jest ciągle aktualna. I to też jest pewien wyznacznik właśnie do aktualizacji czy nowego 
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dokumentu, który będzie tworzony, ale myślę, że właśnie ta zasadnicza rzecz jest zrobiona. Strategia 

była dobra, była – w momencie uchwalania. Dziś widzimy, że sporo udało się osiągnąć. Przedstawione 

tu wskaźniki nie kłamią. I jeszcze jedna rzecz – fajnie, że już kiedyś, kiedy ta strategia była tworzona, 

dziś ją w jakiejś mierze mierzymy ze Strategią Odpowiedzialnego Rozwoju, prawda? I okazuje się,  

że ona się doskonale w to wpisuje. Czyli prawidłowe myślenie i oby to nam dalej towarzyszyło. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Rzeczywiście opis strategii  

to jak najbardziej jest i wszechstronny bardzo, mamy jasne wykresy itd. Ale ja tylko tak króciutko  

do dwóch spraw, bo chciałam tutaj poprzeć kolegę Radnego z mojego powiatu, kolegę Mejzę,  

w sprawie tego, że niestety boli mnie to, że południowa część powiatu krośnieńskiego ma słabą 

dostępność komunikacyjną do stolicy czyli do Zielonej Góry, bo do Zielonej Góry prowadzi tylko jedna, 

jednojezdniowa, w jedną stronę, jeden pas ruchu z Gubina. I to uruchomienie szynobusu, które jest  

w wersji rozwojowej, niestety nie widać, żeby jakoś stawało się realne. Była mowa kiedyś, że będzie,  

a teraz jest odkładane. A nie mówi się, już no nie chciałabym tutaj być jakaś uszczypliwa, ale nie mówi 

się o kosztach jakie wydatkuje się na połączenia z Gorzowa, powiedzmy, czy z Zielonej Góry  

do Berlina, jakie są koszty tych połączeń, zostały one uruchomione. Czyli te dwie kwestie dla mnie  

są ważne i boli mnie to, że np. z Ciemnic w Gminie Dąbie, gdzie mieszka 500 osób, jedzie tylko jeden 

autobus rano do Zielonej Góry, a z powrotem nie ma żadnego. I jeszcze odnośnie ubóstwa i biedy  

to bardzo dobrze, że te wskaźniki się zmniejszają, jednak musimy sobie zdawać sprawę, że bardzo 

trudno jest wyjść z biedy. I może tutaj tylko takie dwie ciekawostki, takie trochę smutne, dotyczące 

naszego kraju, nie tylko województwa. Ponieważ mamy w Polsce, sprawą gmin są te mieszkania 

komunalne, ale mamy ich za mało. I problemem u nas jest to, że co 10-te mieszkanie komunalne  

na przykład nie ma łazienki. Problemem jest też duże przegęszczenie mieszkań, a mianowicie jesteśmy 

razem z Węgrami w takim końcu Europy, trochę niechlubnym, z Rumunią w ilości osób 

zamieszkujących mieszkanie. A liczy się to wtedy, jaki jest przelicznik: jeżeli rodzice powinni mieć 

osobny pokój i każde z dorosłych dzieci też powinno mieć osobny pokój. Wtedy po prostu jest się wyżej 

w tej klasyfikacji, a niestety Polska jest daleko. Czyli brakuje nam tutaj już tych mieszkań. Także  

ja bardzo dziękuję Panie Przewodniczący za udzielenie głosu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję.  

To są sugestie na przyszłość. Bardzo dziękuję Panu Dyrektorowi.  

 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego Maciej Nowicki: Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji ds. młodzieży i spraw obywatelskich proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Synowiec. 

 

Przewodnicząca Komisji ds. młodzieży i spraw obywatelskich Anna Synowiec: Komisja zapoznała 

się i przyjęła informację. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych  Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia przyjęła informację. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

 O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. Nie ma? Pan Wiceprzewodniczący. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska  Klaudiusz Balcerzak: Pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Marię Jaworską. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja oceniła 

ten dokument pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

zapoznała się ze strategią. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Dziękuję za bardzo wyczerpujące wystąpienie Panu Dyrektorowi. Sejmik strategię do wiadomości 

przyjął. Uwagi, propozycje departament zapisał. 

 

Punkt 8. 

Sprawozdanie za lata 2016-2017 z realizacji Programu udrożnienia wód płynących dla celów 

rybactwa w województwie lubuskim na lata 2005-2020. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Sylwia Tylzon-Stojanowska – Kierownik Wydziału Zasobów Przyrodniczych. O przedstawienie 

opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana 

Kołodzieja. 

 

Sprawozdanie za lata 2016-2017 z realizacji Programu udrożnienia wód płynących dla celów rybactwa 

w województwie lubuskim na lata 2005-2020 stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Jeśli nie ma, to stwierdzam, że Sejmik sprawozdanie  

do wiadomości przyjął. 

 

Punkt 9. 

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 

awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Łukasz Porycki – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu 

zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego stanowi załącznik  

nr 17 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja zapoznała 

się ze sprawozdaniem i jest zadowolona, że nie musi Sejmik dopłacać nauczycielom. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są pytania Państwa Radnych? Jeśli nie, to stwierdzam, że Sejmik przyjął sprawozdanie  

do wiadomości. 

 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia Szkoły Podstawowej Specjalnej w Młodzieżowym 

Ośrodku Socjoterapii w Zaborze – druk nr 642/18. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O zabranie głosu 

proszę Pana Dyrektora Poryckiego. Rozumiem, że tam musimy zlikwidować gimnazjum i w związku  

z tym utworzyć szkołę podstawową, czy tak?  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Łukasz Porycki: Szanowny Panie 

Przewodniczący, autopoprawka mała, ponieważ były problemy tutaj graficzne z ułożeniem w ogóle tego 

statutu, nam się troszeczkę to rozjechało, także zostało to poprawione w zeszłym tygodniu, także 

bardzo serdecznie przepraszam. I w związku z likwidacją gimnazjum istnieje potrzeba utworzenia szkoły 

podstawowej klas VI-VIII. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, 

Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja 

zaopiniowała projekt pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do tego projektu? Nie ma. Zatem wobec braku, projekt 

uchwały  

w sprawie utworzenia Szkoły Podstawowej Specjalnej w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii  

w Zaborze – druk nr 642/18, wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Uchwała Nr XLII/623/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

utworzenia Szkoły Podstawowej Specjalnej w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii w Zaborze stanowi 

załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Brzeźnicy” – 

druk nr 643/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecna jest 

Pani Sylwia Tylzon-Stojanowska – Kierownik Wydziału Zasobów Przyrodniczych z tegoż Departamentu. 

Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Brzeźnicy” – druk 643/18, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24  radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/624/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Brzeźnicy” stanowi załącznik nr 24 do protokołu.  
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Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Warty i Dolnej 

Noteci” – druk nr 644/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Sylwia Tylzon-Stojanowska. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania do tej uchwały? Brak. Projekt uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu 

o nazwie „Dolina Warty i Dolnej Noteci” – druk nr 644/18, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/625/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Dolina Warty i Dolnej Noteci” stanowi załącznik nr 27 do protokołu.  

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

lubuskiej ze względu na przekroczenie wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10 oraz 

wartości docelowych benzo(a)pirenu oraz arsenu w nim zawartych – druk nr 637/18. 



63 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Mariola Fijołek – Kierownik Zespołu Ochrony Środowiska Biura Studiów i Pomiarów 

Proekologicznych „Ekometria” Sp. z o.o. w Gdańsku, która przygotowała ten projekt i jeśli będą pytania 

to odpowie na nie. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do Pani Fijołek? Pan Radny Wołowicz, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Może nie do Pani tylko do Zarządu,  

bo przyjęliśmy stanowisko zobowiązujące Zarząd do pracy i przygotowania uchwały tej głównej 

antysmogowej i może dobrze byłoby, żeby jakaś informacja na ten temat była. Może nie dzisiaj,  

ale na następnej sesji, na jakim etapie to jest, bo wiem, że to wymaga trochę czasu.  Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Tak, zabiegam 

o to, by ta uchwała trafiła możliwie najszybciej na Sejmik. W marcu bądź w kwietniu rozumiem, ona trafi 

Panie Marszałku, tak? W marcu na pewno nie, już mamy dobrą wiadomość. Tak jest. Dobrze, będziemy 

prowadzili na ten temat debatę. Ja na pewno będę na Zrzeszeniu Wójtów i Burmistrzów 15 marca,  

by skonsultować założenia wszystkich przyjętych uchwał w tej chwili w Polsce, by mieć świadomość  

kto będzie egzekwował to ostre prawo, jak będzie egzekwowane nie stosowanie się do tej uchwały, jak 

sobie wyobrażają te obowiązki gminy, na które te obowiązki nałożymy tą uchwałą. Zatem będziemy  

na ten temat prowadzili debatę. Nie ma pytań do Pani Fijołek, zatem projekt uchwały w sprawie 

określenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy lubuskiej ze względu na przekroczenie 

wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10 oraz wartości docelowych benzo(a)pirenu oraz 

arsenu w nim zawartych – druk nr 637/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 
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podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/626/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

określenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy lubuskiej ze względu na przekroczenie 

wartości dopuszczalnej pyłu zawieszonego PM10 oraz wartości docelowych benzo(a)pirenu oraz 

arsenu w nim zawartych stanowi załącznik nr 30 do protokołu.  

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIX/448/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego 

z dnia 10 kwietnia 2017 r. w sprawie przyjęcia „Aktualizacji Wojewódzkiego Planu Gospodarki 

Odpadami wraz z Planem Inwestycyjnym w zakresie odpadów komunalnych” – druk nr 645/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Artur Malec – Dyrektor Departamentu Środowiska. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. 

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do Pana Dyrektora? Jeśli nie ma, to projekt uchwały  

w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIX/448/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 kwietnia  

2017 r. w sprawie przyjęcia „Aktualizacji Wojewódzkiego Planu Gospodarki Odpadami wraz z Planem 

Inwestycyjnym w zakresie odpadów komunalnych” – druk nr 645/18, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24  radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/627/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie zmiany 

Uchwały Nr XXIX/448/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 10 kwietnia 2017 r. w sprawie 

przyjęcia „Aktualizacji Wojewódzkiego Planu Gospodarki Odpadami wraz z Planem Inwestycyjnym  

w zakresie odpadów komunalnych” stanowi załącznik nr 34 do protokołu.  

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów najmu powierzchni 

na działce nr 810/54 przy ul. Floriana Kroenke w Gorzowie Wlkp., stanowiącej własność 

Województwa Lubuskiego – druk nr 635/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy są Pytania Państwa Radnych do uchwały? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody  

na zawarcie kolejnych umów najmu powierzchni na działce nr 810/54 przy ul. Floriana Kroenke  

w Gorzowie Wlkp., stanowiącej własność Województwa Lubuskiego – druk nr 635/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/628/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów najmu powierzchni na działce nr 810/54 przy ul. Floriana 

Kroenke w Gorzowie Wlkp., stanowiącej własność Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 37  

do protokołu.  

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy działki  

nr 103/3, położonej w Zielonej Górze, przy ul. Fryderyka Chopina – druk nr 638/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Bąk. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Czy Państwo 

Radni mają pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy 

dzierżawy działki nr 103/3, położonej w Zielonej Górze, przy ul. Fryderyka Chopina – druk nr 638/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę 

 i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony 

„N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23  Radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/629/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy działki nr 103/3, położonej w Zielonej Górze, 

przy ul. Fryderyka Chopina stanowi załącznik nr 40 do protokołu.  

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie w formie darowizny nieruchomości 

gruntowej zabudowanej, położonej w Sulęcinie, przy ul. Ignacego Daszyńskiego 49 – druk  

nr 639/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Bąk. Czy są wystąpienia klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie  

w formie darowizny nieruchomości gruntowej zabudowanej, położonej w Sulęcinie, przy ul. Ignacego 

Daszyńskiego 49 – druk nr 639/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/630/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przekazanie w formie darowizny nieruchomości gruntowej zabudowanej, położonej 

w Sulęcinie, przy ul. Ignacego Daszyńskiego 43  stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  

 

Punkt 17a. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Czerwieńsk prowadzenia części zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie przebudowy dróg wojewódzkich nr 279 i 280, 

polegającej na budowie ścieżki rowerowej w ramach inwestycji pn. „Budowa infrastruktury 

rowerowej na terenie miejskiego obszaru funkcjonalnego Zielona Góra” wraz z zimowym i letnim 

utrzymaniem ww. ścieżki rowerowej wybudowanej w ramach inwestycji pn. „Budowa 

infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru funkcjonalnego Zielona Góra” – druk  

nr 651/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan  

Pan Piotr Tykwiński – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy  

są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają pytania do tego projektu? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie powierzenia 

Gminie Czerwieńsk prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie 

przebudowy dróg wojewódzkich nr 279 i 280, polegającej na budowie ścieżki rowerowej w ramach 

inwestycji pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru funkcjonalnego Zielona 

Góra” wraz z zimowym i letnim utrzymaniem ww. ścieżki rowerowej wybudowanej w ramach inwestycji 

pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru funkcjonalnego Zielona Góra” – 

druk nr 651/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/631/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Czerwieńsk prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego  

w zakresie przebudowy dróg wojewódzkich nr 279 i 280, polegającej na budowie ścieżki rowerowej  

w ramach inwestycji pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru 

funkcjonalnego Zielona Góra” wraz z zimowym i letnim utrzymaniem ww. ścieżki rowerowej 

wybudowanej w ramach inwestycji pn. „Budowa infrastruktury rowerowej na terenie miejskiego obszaru 

funkcjonalnego Zielona Góra” stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Punkt 17b. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Drezdenko prowadzenia części zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania 

czystości i zieleni w pasie dróg wojewódzkich nr 160 i 164 na terenie miasta Drezdenka – druk  

nr 652/18. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan  

Dyrektor Tykwiński, Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Wacława Jana 

Maciuszonka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu Państwo Radni mają pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie 

Drezdenko prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg 

publicznych dotyczącego utrzymania czystości i zieleni w pasie dróg wojewódzkich nr 160 i 164  

na terenie miasta Drezdenka – druk nr 652/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/632/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Drezdenko prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego  

w zakresie dróg publicznych dotyczącego utrzymania czystości i zieleni w pasie dróg wojewódzkich  

nr 160 i 164 na terenie miasta Drezdenka stanowi załącznik nr 49 do protokołu.  

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego – druk nr 646/18. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają pytania do tego projektu? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia 

kredytu długoterminowego – druk nr 646/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

23 głosy za, 1 głos przeciwny, bez głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął i Pani Józefa Chalecka może zaciągnąć kredyt, w imieniu 

Województwa Lubuskiego oczywiście. 

 

Uchwała Nr XLII/633/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

zaciągnięcia kredytu długoterminowego stanowi załącznik nr 52 do protokołu.  

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji 

przedmiotowej – druk nr 647/18, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali Pani Skarbnik 

Józefa Chalecka jest obecna. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają pytania do tego projektu? Nie ma. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 

stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 647/18, wersja 2, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr XLII/634/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 55  

do protokołu.  

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2018 rok – druk nr 648/18, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest 

Pani Skarbnik Józefa Chalecka. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O opinię Komisji 

Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Pan Radny Franciszek Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ja się chciałem spytać, bo tam jest w tym 

projekcie zmiany 500 tys. zł dla Drzonkowa – Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji. I to jest 

oprócz tej dotacji przedmiotowej w kwocie 3 mln 69 tys. zł i dotacji celowej 1 mln 600 tys. – to oprócz 

tych dwóch kwot jeszcze te 500 tys. na utrzymanie, tak? 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: W uchwale budżetowej – myślałam,  

że to pytanie będzie przy stawce dotacji. Przy projekcie budżetu omawialiśmy, że w rezerwie mamy 

jakby pieniążki 500 tys. zł dla Drzonkowa. I w tym momencie z rezerwy uruchamiamy te 500 tys. 

Natomiast drugie pięćset, jak się po prostu Pan Radny wczyta, jest z miasta Zielona Góra. Czyli w tej 

chwili o milion zwiększamy dla Drzonkowa dotację podmiotową, pięćset uruchamiamy z rezerwy, 

pięćset z miasta Zielona Góra. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czyli 

miasto dokłada. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2018 rok – druk nr 648/18, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/635/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2018 rok stanowi załącznik nr 58 

do protokołu.  

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 649/18, wersja 2. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Skarbnik Chalecka 

jest nadal. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu 

i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy Państwo Radni mają jakieś pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029 – druk nr 649/18, 

wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. Dziękuję bardzo. 

 

Uchwała Nr XLII/636/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2018-2029  

stanowi załącznik nr 61 do protokołu.  

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu – druk  

nr 636/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe w tej 

sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Tadeusza Pająka. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma pytania bądź uwagi? Pan Grzegorz Grabarek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Chcę się dowiedzieć na co przeznaczana jest 

ta pomoc? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Dyrektorze,  

na co jest pomoc? Tak jak w treści uchwały, tak? 

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo – na szpital, na sprzęt i aparaturę medyczną do szpitala tworzonego przez Powiat Krośnieński. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czyli tak jak w uchwale. 

Dobrze. Dziękuję bardzo. Czy ktoś z Państwa Radnych ma równie trudne pytanie? Jeśli nie,  

to przystępujemy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Krośnieńskiemu – druk nr 636/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

19 głosów za, 2 głosy przeciwne, 3 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/637/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Krośnieńskiemu stanowi załącznik nr 64 do protokołu.  

 



76 

 

Punkt 22a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 

pomocy finansowej dla Powiatu Słubickiego na dofinansowanie budowy sali sportowej przy 

Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa Herberta w Słubicach – druk nr 650/18. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Dyrektor Porycki z Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji 

Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie 

projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu są pytania Państwa Radnych? Pan Radny Sławomir Kowal. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Szanowni Państwo w Zarządzie, to jest 

bardzo nie w porządku, iż w ogóle ta uchwała znalazła się w przedmiocie uchwał debatowanych przez 

Sejmik Województwa Lubuskiego. Dlaczego? Dlatego, że sam - już były Pan Marszałek, obecnie 

Starosta Powiatu Słubickiego - wpadł we własne sidła. Bo oto samorządowcy, którzy zwracali  

się o pomoc i zwracają się do Zarządu Województwa Lubuskiego na zadania, gdzie organem nie jest 
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Samorząd Województwa Lubuskiego, mieli i mają odpowiedź - za panowania Pana Jabłońskiego było  

to nagminne, iż tam, gdzie organem nie jest Samorząd Województwa, tam nie będziemy 

dofinansowywać i pomagać. To jest właśnie przykład. Nie jestem wrogiem budowy obiektów 

sportowych, bo postawiłem ich kilka i nigdy nie korzystałem z pomocy Województwa Lubuskiego i wielu 

samorządowców na tej sali tak też czyniło, Drodzy Państwo, a również Powiat Słubicki i miasto Słubice 

to nie są biedne miasta, miasteczka, gdzie w naszym województwie jest ich bez liku. A tutaj dzisiaj  

na sesji Sejmiku wysłuchaliśmy jakie potrzeby są z komunikacją, z infrastrukturą drogową,  

z infrastrukturą społeczną, a my dofinansowujemy przedmiot, na który powiat i miasto Słubice tak 

naprawdę stać. Więc myślę, że ci, którzy układali tego deal’a politycznego wstrząsną sobie swoje serca 

i pięści, i dyscypliny politycznej nie będzie tutaj przy głosowaniu. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Będziemy rozstrzygali 

w głosowaniu. Oczywiście rozumiem zwrócenie uwagi na metamorfozę byłego Marszałka Województwa 

Lubuskiego. Każdy ma prawo kiedyś zmienić swoje zdanie, a myślę, że w głosowaniu rozstrzygniemy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: Ja również Panie Przewodniczący mam 

nadzieję, że inni Samorządowcy, którzy będą się zwracać o podobne cele, będą tak samo traktowani. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Myślę, że na pewno 

tak, jeśli nawet tam były marszałek nie jest obecnie starostą. Myślę, że tak to będzie regułą. Albo będzie 

– każdy może być kiedyś starostą albo kiedyś może być marszałkiem – tego nie możemy wykluczyć,  

ale rozumiem, że chodzi tutaj o sprawiedliwość i mamy świadomość, że to jest nasza decyzja. 

Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 

2018 pomocy finansowej dla Powiatu Słubickiego na dofinansowanie budowy sali sportowej przy 

Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa Herberta w Słubicach – druk nr 650/18, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

14 głosów za, 1 głos przeciwny, 8 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Uchwała Nr XLII/638/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2018 pomocy finansowej dla Powiatu 

Słubickiego na dofinansowanie budowy sali sportowej przy Zespole Szkół Licealnych im. Zbigniewa 

Herberta w Słubicach stanowi załącznik nr 68 do protokołu.  

 

Punkt 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zdzisławie Lucynie Jaroszewicz „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 640/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania? Jeśli nie ma, projekt uchwały w sprawie nadania Zdzisławie 

Lucynie Jaroszewicz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 640/18, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

18 głosów za, nikt nie był przeciwny, 4 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/639/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie nadania 

Zdzisławie Lucynie Jaroszewicz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 70 do protokołu.  

 

Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Małgorzacie Czesławie Stuckiej „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego – druk nr 641/18. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu Państwo Radni mają jakieś pytania? Nie ma. Zatem projekt 
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uchwały w sprawie nadania Małgorzacie Czesławie Stuckiej „Odznaki Honorowej za Zasługi  

dla Województwa Lubuskiego – druk nr 641/18, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych. 

19 głosów za, nikt nie był przeciwny, 4 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XLII/640/18 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 lutego 2018 r. w sprawie nadania 

Małgorzacie Czesławie Stuckiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 72 do protokołu.  

 

Punkt 25. 

Przyjęcie protokołu z XL i XLI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokoły XL i XLI sesji były dostępne do wglądu na serwerze i wyłożone na stoliku podczas 

dzisiejszej sesji. Od czasu udostępnienia nie zostały zgłoszone przez Państwa żadne uwagi, a zatem 

możemy przyjąć w pierwszej kolejności protokół XL sesji. I poddaję pod głosowanie z tej sesji protokół. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu z XL sesji, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 22 radnych. 

22 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik przyjął protokół z XL sesji Sejmiku. 

Przyjęcie protokołu z XLI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod głosowanie ten protokół. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu z sesji XLI, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

Szanowni Państwo, 24 głosy zostały oddane. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że protokół z XLI sesji Sejmiku został przyjęty. 
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Punkt 26. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Przewodniczący 

Marcinkiewicz chciałby zabrać głos, bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, w imieniu wszystkich myślę Radnych, chciałbym powiedzieć rzecz następującą: 21 lutego  

60 lat skończył nasz Przewodniczący. Myślę, że jest to odpowiednia pora, żeby ten fakt nagrodzić 

oklaskami i złożyć Mu życzenia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Wiem, 

że jesteście zaskoczeni, że już 60 lat. Ja 60, moja córka 30, a mój ojciec za chwilę 90. Tak sobie  

to ułożyliśmy w 100-lecie polskiej niepodległości i polecam, by wszyscy tak na 200-lecie też sobie tak 

planowali urodziny w swoich rodzinach. Szanowni Państwo, chciałbym tylko w sprawach różnych 

poinformować… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Panie Przewodniczący, jeżeli obchodzimy 

wszystkich urodziny, to wszystkich. A Pan Klaudiusz Balcerzak to gdzie? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zgodnie z sugestią 

Grzegorza Grabarka przechodzimy teraz do tego, by złożyć najserdeczniejsze życzenia naszym 

styczniowym i lutowym jubilatom. Przede wszystkim dla urodzonego 23 stycznia Macieja Grzegorza 

Nawrockiego i przede wszystkim urodzonego 16 lutego Klaudiusza Balcerzaka. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Można dwa słowa, Panie Przewodniczący? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Drodzy Państwo, rzeczywiście skończyłem 

74 lata i postanowiłem, żeby do końca kadencji być bardzo aktywnym radnym. Na wszystkim  

się człowiek nie zna. Oczywiście dziękuję wszystkim za życzenia. Ale w moim zawodzie – technologa -  
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naprawdę się znam i zapewniam, że jeszcze Województwo Lubuskie będzie uhonorowane z tytułu 

produkcji przemysłu mięsnego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, chciałbym tylko powiedzieć o tym, że 6 lutego odbyło się spotkanie 

Przewodniczących wszystkich Klubów Radnych i ustaliliśmy m.in. to, że powołamy nową Komisję 

Statutową – rozumiem, że wszystkie Kluby już zgłosiły swoich kandydatów tak, by do końca tej kadencji 

zmienić Statut dla nowego Sejmiku, nowej kadencji był on już gotowy. Na sesji marcowej zostanie 

powołana Komisja Statutowa. Ustaliliśmy wspólnie, że będą dla wszystkich Państwa Radnych 

przygotowane gadżety i materiały promocyjne. Wyszliśmy na przeciw oczekiwaniom społecznym.  

One będą miały charakter materiałów odblaskowych tak, by to rzeczywiście była nie tylko ciekawa 

pamiątka Sejmiku, ale miała też charakter pożyteczny i wszyscy się na to zgodzili. Zapadła wspólna 

decyzja, że radni nie będą brali w tym roku udziału na ITB w Berlinie, ze względów oszczędnościowych. 

Jeżeli chodzi o zakup laptopów – na potrzeby radnych zakupiliśmy ostatnio 9 laptopów, kolejne będą 

przeznaczone dla radnych kolejnej kadencji, z uwzględnieniem niskiej wagi i trwałości baterii. Takie 

uzgodnienia zapadły. Przypominam o obowiązku złożenia, w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia 

br. na moje ręce oświadczeń majątkowych w dwóch egzemplarzach wraz z kopią zeznania o wysokości 

osiągniętego dochodu w roku podatkowym (PIT) oraz załącznikami, jeśli będą, za rok poprzedni. 

Aktualny druk oświadczenia majątkowego zostanie przesłany w wersji elektronicznej, a Pani Aneta 

Stefan jak zwykle skrupulatnie i kompetentnie służy do pomocy. 13 marca o godzinie 11:00 odbędzie 

się drugie posiedzenie Lubuskiego Sejmiku Seniorów, zapraszam Państwa do udziału. Czy ktoś  

z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Pani Anna Chinalska i Pani Maria Jaworska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka 

Rado. W imieniu Starosty Powiatu Krośnieńskiego Pana Mirosława Glaza oraz Zarządu Powiatu 

Krośnieńskiego pragnę serdecznie podziękować za przyznaną dotację na nasz szpital. Jak wiemy 

sytuacja była katastrofalna. W tej chwili jest dużo lepiej i szpital nasz naprawdę się rozwija. Rodzi się 

dużo dzieci w naszym krośnieńskim szpitalu, także wizja przyszłościowa jest naprawdę dobra. Także 

bardzo dziękuję w imieniu Pana Starosty, który tu był, ale już musiał wyjść, za to wsparcie dla naszego 

powiatu. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Maria Jaworska. 
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Radna Województwa Lubuskiego Maria Jaworska: Ja również z podziękowaniami dla Zarządu, Pani 

Marszałek, wszystkich Radnych, ale w imieniu mojej młodzieży, własnym, jak również Zarządu Powiatu 

Słubickiego. Powiem w dwóch zdaniach: jest to szkoła, w której od 3 lat wszyscy absolwenci 

przystępują do matury i wszyscy zdają. To jest taki rzadko spotykany ewenement. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Jan Kowal: A czemu Pani nie mówiła, że to Pani 

szkoła? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Maria Jaworska: Ja myślałam, że Radny wie. Więc młodzieży 

brakowało jeszcze trochę ruchu, czyli sali. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękujemy  

i gratulujemy Pani Radnej i Dyrektor. Kto z Państwa jeszcze chciałby zabrać głos? Pani Radna Grażyna 

Dereń i Pan Radny Łukasz Mejza. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Przez te 3,5 roku wiele smutnych słów i uwag 

padało tu nieraz, nawet od kolegów i koleżanek radnych, na temat promocji województwa, na temat jak 

jesteśmy odbierani. Chciałam powiedzieć, że będąc uczestnikiem targów w Poznaniu 9,10,11 luty Salon 

Tour, było mi niezmiernie przyjemnie i byłam dumna, że jestem Lubuszanką – wysłuchiwać w jak 

trudnych dzisiaj czasach nam przyszło żyć i jaki duży krok został zrobiony do przodu, jak jesteśmy 

rozpoznawalni i że przyjemnie u nas się spędza wolny czas. Także gratuluję i tutaj zasługi trzeba 

przyznać dla Zarządu, dla Pani Marszałek, dla wszystkich tych, którzy się starali przez te lata, żeby  

ta Ziemia Lubuska na mapie niekoniecznie była mylona z Lubelszczyzną i dobrze kojarzona. Tylko,  

w nawiązaniu do tego, co tutaj przez 3 lata się upominałam – niestety też się stwierdza, że potrzebne  

są te Punkty Informacji Turystycznej, że podjąć musimy działania w tym kierunku, żeby w każdym 

powiecie po prostu były. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowni Państwo, skoro już mamy taką 

dziękczynną atmosferę, to ja również chciałbym się do niej przyłączyć i oczywiście gorąco podziękować 

w imieniu całej społeczności Powiatu Krośnieńskiego, subregionu krośnieńskiego, za te wsparcie jak  




